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Ob robu razprave o samoupravni ureditvi našega mesta

Upoštevati skupne in posebne interese
nekatera družbenopolitična in EKONOMSKA IZHODIŠČA za nadaljnje iz
grajevanje SISTEMA KOMUNALNE SAMOUPRAVE V LJUBLJANI

V Ljubljani je bila — kakor v vseh večjih mestih v Jugoslaviji politično teritorialna 
ureditev mesta pogosto spremenjena. Spremembe niso bile same sebi namen, temveč so bile 
vsakokratni odraz družbeno ekonomskih in političnih odnosov v- razo ju jugoslovanske in slo
venske socialistične družbe.

Od četrtnih in drugih ljudskih odborov v Ljubljani je bilo mesto Ljubljana leta 1968 
razdeljeno na rajonske in krajevne ljudske odbore. V tem obdobju, ki ga označujemo z »re
volucionarnim etatizmom«, so bile to bolj ali manj administrativno upravne tvorbe. Splošni 
zakon o ljudskih odborih iz leta 1952 pa je pomenil že odločilen korak v procesu razvijanja 
družbenopolitičnih samoupravnih skupnosti in preobrazbo ljudskih odborov kot izrazitih orga
nov lokalne državne oblasti v organe samouprave v občinah. Z uveljavitvijo splošnega zako
na o ureditvi občin in okrajev je bilo v avgustu leta 1955 mesto Ljubljana razdeljeno na 9 ob
čin, (Center, Črnuče, Bežigrad, Moste, Rudnik, Polje, Šentvid, Šiška in Vič). Območje mesta 
se je s to reorganizacijo razširilo na bližnjo okolico in naselja, ki so neposredno težila k mestu.

V letih 1961 in 1963 so se nekatere občine združile tako, da imamo danes v Ljubljani 5 
občin (Center, Bežigrad, Moste-Poljc, Šiška, Vič-Rudnik).

V procesu decentralizacije in dcctatizacije kot osnove demokratičnega in samoupravne
ga sistema je nastajala tudi potreba po novih oblikah sodelovanja in organizacije komunalne
ureditve v Ljubljani.

Meščanski počitničarji 
v svojem domu

V soboto 11. oktobra je 
bila na Visokem pri Polja
nah skromna slovesnost — 
odprli so preurejeni dom 
Počitniške zveze Ljubljana 
Moste-Polje. Dom, ki je si-

sredstvii so temeljito popra- 
vtili sitreho, sezidali dimnik, 
zunaj in znotraj preples
kali stene, okna In vrata, 
uredili in opremili sanita
rije in kuhinjo, zgradili no-

Dom Počitniške zveze Ljubljana Moste-Polje na Visokem 
v Poljanski dolini

cer last občinske skupščine 
Škofja Loka, so v zadnjem 
času upravljala razna druš
tva in organizacije iz Most. 
Kor pa je bil potreben te
meljitega popravila so me
ščanski počitničarji, med 
katerimi velja posebej 
omeniti družine iz Gradisa, 
Saturnusa in Tatre, zasu
kali rokave in se lotili 
prostovoljnega dela. V po
letnih mesecih so tako pri
spevali 2147 prostovljnih 
delovnih ur.

Poleg redne občinske do
tacije v višini 6.000 din so 
sredstva prispevali še: ob
činska konferenca SZDL 
Ljubljana Moste-Polje, 
Krajevna skupnost Moste, 
Javna skladišča, uredništvo 
revije Antena in podjetje 
Gradis (s prevozi). S temi

vo drvarnico, zamenjali 
električno inštalacijo in 
položili vodovodne cevi.

Dom stoji tik ob cesti na 
Bulkov vrh, od domačije 
pisatelja Ivana Tavčarja pa 
je oddaljen samo 0,5 lem.

Slikovita Poljanska doli
na, Skozi katero je speljana 
lopa asfaltna cesta, je ze
lo prikladna za krajše ne
deljske izlete z avtomobi
lom. Tudi avtobusne zveze 
s Poljanami so zelo ugod
ne in je avtobusna postaja 
od doma oddaljena bonih 
800 m.

Z novim letom bo dom, 
ki ima na voljo 40 ležišč, 
ob sobotah in nedeljah 
redno oskrbovan. Nočitev 
bo za člane Počitniške 
zveze veljala 6 dinarjev, za 
druge goste pa nekaj več.

(Nadaljevanje na 5. strani)

KLUB ODBORNIKOV 
O GOSPODARSTVU

Na pobudo kluba odborni
kov je član izvršnega- sveta 
Slovenije Rino Simoneti imel 
z moščanskimi odborniki po
govor o aktualnih problemih v 
jugoslovanskem in posebej slo
venskem gospodarskem pro
storu. V dveurnem pogovoru, 
ki so se ga udeležili tudi vidni 
gospodarstveniki in družbeno
politični delavci iz občine, so 
obravnavali pereče probleme 
našega gospodarstva.

Uvodoma se je Rino Simo
neti dotaknil predvsem nekate
rih ukrepov za sanacijo go
spodarstva, ki jih je sprejel 
zvezni izvršni svet. Mednje so
dijo tudi nove metode varče
vanja na vseh ravneh in to
riščih družbenega in gospodar
skega življenja, povečana fi
nančna disciplina ipd. Govoril 
je še o zaposlovanju in »hono
rarnem« delu, davčni politiki, 
o nepokritih investicijah, ne
stabilnosti dinarja in še o dru
gih žgočih problemih.

Udeleženci pogovora so živo 
in prizadeto posegali v razpra
vo in so predstavniku izvrš
nega sveta zastavljali številna 
vprašanja. Eno od teh se je 
nanašalo na to, kakšno stališče 
zavzemata IS in republiška 
skupščina do poroštev občin
skih skupščin, ki jih le-te da
jejo podjetjem, v katerih je 
uvedena prisilna uprava. Gre 
namreč za konkreten moščan- 
ski primer z Yulonom.

'Triletni program 
modernizacije cest

Glavna finančna vira za 
rekonstrukcije, moderniza
cije in novogradnje cest v 
občini sta prispevek za 
uporabo mestnega zemlji
šča in cestni sklad. Stro
ški vzdrževanja mestnih 
ulic in cest IV. reda pa se 
krijejo iz proračunskih 
sredstev občine. S prispev
kom za uporabo mestnega 
zemljišča, ki ga plačujejo 
občani od stanovanjskih 
površin, se letno zbere 
oikrog 1,600.000 dinarjev. 
V cestnem skladu, kamor 
se steka 50 % cestnih pri
stojbin za motorna vozila, 
pa je na razpolago okrog 
1,000.000 dinarjev. Tako je 
letno na razpolago za re
konstrukcijo in moderni
zacijo cest v občini približ
no 2.600.000 dinarjev. Ta 
sredstva zadostujejo za 
oikrog 38.000 m2 asfalta ali 
7,600 tekočih metrov ure
jenega cestišča. Zaradi ve
likih potreb in dotrajanih 
cest ta vsota ne zadošča 
in nam to narekuje, da je 
trošimo res smotrno in na
črtno.

Z letnim družbenim pro
gramom občine se sred
stva prispevka za upora
bo mestnega zemljišča in 
cestnega sklada porazde
lijo na posamezne objekte, 
ki naj bi jih zgradili v te
kočem latu. Prav to veli- 
koikrat povzroča težave, ker 
je sredstev premalo, zah
tev in potreb pa veliko. 
Vse prerado se zgodi, da 
so sredstva razdrobljena 
na več objektov in jih za
to ni mogoče dograditi v 
enem letu. Tako se do
končna modernizacija ozi
roma rekonstrukcija zavle
če za več let ter šele tako 
doseže želeni učinek. Pra
vočasno izvajanje del za
vleče tudi izdelava potreb
ne tehnične dokumentaci
je. Večkrat namreč traja 
izdelava popolne in kva
litetne dokumentacije tu
di celo leto. Zato z deli 
ne začnemo pravočasno in 
se dokončanje del zavleče 
v pozno jesen ali celo v 
zimo. Da bi se temu izog
nili je bilo že nekaj let 
čutiti potrebo po večlet

nem programu, ki bi naj 
zagotovil objektivni vrstni 
red za objekte v nekem 
določenem obdobju. •

V ta namen je bil ob
činski skupščini že v me
secu juniju letos predlo
žen v obravnavo osnutek 
Itriletnaga .programa tro
šenja prispevka za upora
bo mestnega zemljišča, v 
septembru pa osnutek pro
grama trošenja cestnega 
sklada. Skupščina je oba 
predloga sprejela in sta bi
la poslana v obravnavo 
krajevnim skupnostim. 
Krajevne skupnosti so ime
le do konca oktobra čas 
oba predloga programa 
obravnavati in poslati 
skupščini svoja mnenja in 
predloge. Na podlagi tega 
bo sestavljen dokončni 
predlog programa, ki biga 
skupščina sprejela obenem 
s proračunsko razpravo.

Triletni program bo do
ločil potrošnjo sredstev in 
vrstni red cest in ulic, ki 
so potrebne modernizacije 
oziroma rekonstrukcije. 
Osnovno načelo pri sesta
vi programa je bilo, da naj 
se sredstva prispevka za 
uporabo mestnega zemlji
šča trošijo predvsem za 
modernizacijo mestnih 
ulic, oziroma vračajo kra
jevnim skupnostim zunaj 
ožjega mestnega območja 
za ureditev krajevnih poti. 
Cestni sklad pa naj se 
predvsem troši za rekon
strukcijo cest IV. reda in 
za gradnjo objektov, ki 
Iboicjo izboljšali prometni 
režim v občini. Tako naj 
bi bila po predlogu v teh 
letih rekonstruirana cesta 
IV. reda od Gmajne do 
Dobrunj, začeli pa bi tudi 
urerati cesto Zalog—Jev
nica. Del sredstev je na
menjen za popravila mo
stov in za pripravljalna 
dela pri gradnji mostu čez 
Ljubljanico na Kajuhovi 
cesti.

Ko bo na podlagi pri
pomb krajevnih skupnosti 
sestavljen dokončni pred
log programa, ga bomo v 
celoti objavili v našem 
glasilu.

Vesti iz občinske skupščine
Peta seja obeh zborov ob

činske skupščine Ljubljana 
Moste-Polje je bila predvsem 
posvečena problematiki teles
ne kulture v občini. Po večur
ni temeljiti razpravi so odbor
niki sprejeli tudi sklepe in 
priporočila, ki naj služijo kot 
izhodišče za nadaljnje delo 
telesnovzgojnih organizacij v 
občini. Več o tem lahko pre
berete na športni strani.

Javne razprave 
o gospodarjenju z gozdovi

Občinska skupščina in kon
ferenca SZDL Ljubljana Mo
ste-Polje sta pred nedavnim 
organizirali javne razprave o 
sedanji in bodoči ureditvi go
spodarjenja z gozdovi v SRS. 
Te razprave so bile v Dol
skem, Besnici in v Ljubljani. 
Predvsem prvo imenovane so 
bile dobro obiskane s strani 
zasebnih posestnikov gozdov. 
Na teh posvetih so sodelova
li tudi republiška poslanca 
Stanc Pungerčar in inž. Ja
nez Miklavc, predstavniki GG 
in podjetja Rast.

V razpravah, ki so bile ze
lo konstruktivne, so podprli

težnjo, da bi formirali samo
upravne skupnosti zasebnih 
lastnikov gozdov, ki naj bi 
imele dokajšnje pravice in 
seveda tudi odgovornosti. 
Strinjajo se z znižanjem re
žijskih stroškov v GG, kar bi 
lahko vplivalo na višjo od
kupno ceno hlodovine. Z ra
zumevanjem je bilo podprto 
tudi mišljenje, da bi bil v 
okviru SRS formiran egaliza- 
cijski fond, ki bi ga uporab- 
Ijall za razširjno reprodukci
jo v gozdarstvu.

Javne razprava o vseh teh 
problemih je bila s strani 
kmetov lepo sprejeta.

Na seji je bila podana tudi 
informacija o obrambni vzgo
ji in zakloniščih v Ljubljani. 
O tej tematiki je svet za splo
šne zadeve pri občinski skup
ščini izdelal tudi ustrezne 
predloge, ki jih bo skupščina 
posredovala upravi za narod
no obrambo.

Skupščina je sprejela sklep 
o razpisu nadomestnih volitev 
v tretji volilni enoti v Mostah. 
V tej volilni enoti je bila za 
odbomiika izvoljena Manica 
Lobnik, ki pa je zaprosila za 
razrešitev dolžnosti, ker se je 
zaposlila v zahodnem Berlinu. 
Nadomestne valitve v volilni 
enota 3. Moste bodo 7. decem
bra leta 1969.

Sprejet je bil tudi odlok o 
določitvi obrestne mere, po ka
teri plačujejo delovne in sa
mostojne organizacije združe
nega deda obresti od sredstev 
poslovnega sklada, s katerimi 
opravljajo komunalno, gostin
sko, storitveno in obrtno de
javnost ali dejavnost turistič
nega posredovanja.

Ker se je seja precej za
vlekla, je bil sprejet sklep, da 
točko dnevnega reda o pro
blematiki samoupravljanja na 
področju stanova, j jakega go
spodarstva prelože na nasled
njo sejo občinske skupščine.
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Anatomija nekega spora

Rešitev je v spravi in sožitju
PRAVDARSTVO NI NIKOMUR V PRID — VEDNO JE TREBA IZHAJATI IZ REALNIH 

OCEN — TOPLARNA JE PRIPRAVLJENA UBLAŽITI SEDANJE TEŽAVE SVOJIH NAJBIJŽ- 
JIH SOSEDOV — ALI STANOVANJE ALI INDUSTRIJSKA CONA?

Morda .je zadnje vprašanje nekoliko poenostavljeno, je pa sila pomembno in naj zato služi 
kot izhodišče za tale sestavek. Gre namreč za načelen problem, ki ni samo moščanski niti ne 
samo ljubljanski: stanovanja ne sodijo v industrijsko cono — ali pa narobe: tovarne ne spa
dajo v stanovanjsko sosesko.

Ponekod se urbanisti in pro- 
jektatntii tega načela držijo, 
največkrat pa ne. Tipičen pri
mer za to je najbrž Ljubljan
ska toplarna, ki so jo pred le
ti začeli graditi tik ob dveh 
stanovanjskih blokih, v katerih 
pa stanujejo — kot nalašč — 
ravno železničarji. Le-ti pono
či delajo, podneivi pa... spi
jo!?

no .povzročajo največ glavo
bola.

Za ublažitev hrupa je top
larna že doslej v stene kot
larne vgradila tako imenovane 
dušilce zvbka in jo je ta in
vesticija veljala 80 milijonov 
S-dinarjev. Imajo pa že naro
čene projekte za še boljšo izo
lacijo, 'ki bo dušila neznosni 
hrup ob izpihovanju.

Sedaj je nesmiselno razglab
ljati o tem, kdo in zakaj je 
izdal lokacijsko dovoljenje za 
gradnjo toplarne prav na tem 
mestu. Toplarna stoji in zra
ven nje stojita dva velika 
stanovanjska bloka. To je re
alnost. V toplarni sicer pravi
jo, da je bila prvotna lokacija 
zamišljena v Zeleni jami, to 
se pravi še bližje mestu. Ne 
bi pa škodilo, če bi jo postavi
li vsaj 500 m dlje od sedanje 
lokacije v smeni letališča, če
prav je tudi res, da je že se
daj na skrajni meji potrošnje 
oz. potrošnikov.

Najbolj ogroženi so seveda 
Stanovalci velikega bloka, ki 
stoji tik ob ograji toplarne, 
medtem ko manjšega nekoliko 
ščiti veliki blok. S pričetkom 
obratovanja toplarne so se za
čele tudi težave prebivalcev 
teh blokov — predvsem hrup, 
motnje TV programa in one
snaženje okolja. Hrup je iz
redno močan samo pri ob
časnem izpadu električne 
energije in pri tako imenova
nem izpihovanju, saj so v ta
kih primerih namerili kar 120 
fonov jakosti hrupa. Cela za
deva je letos prišla celo pred 
Sodišče, ki pa je tožbo stano
valcev za motenje posesti za
vrnilo z utemeljitvijo, da se 
more la-ta po procesnih pred
pisih vložiti v roku 30 dni 
(toplarna pa obratuje že nekaj 
let).

Ker je nerealno pričakovati, 
da bodo stanovalce teh dveh 
blokov preselili drugam, je 
najbolje čimprej najti pota 
in načine za ublažitev tistih 
težav, ki stanovalcem trenut

Glede motenj TV programa 
kaže, da bodo uspeli za oba 
stanovanjska bloka zgraditi 
enotno televizijsko anteno v 
obliki stolpa. Treba bo tudi 
čimprej v obeh blokih urediti 
sušilnice za perilo. Glede de
ponije premoga pa ni posebnih 
problemov, ker ga dobavitelj 
pripelje že vlažnega. Mimo te
ga premog v sušnih obdobjih 
močijo.

Okoli deponije so zasa
dili topole, ki bodo one
mogočili, da bi veter razna

jata slkoz njihov dimnik v 
ozračje tako imenovani S02 
(žveplov dioksid) in aerosol. 
Oba sta namreč za dihalne 
organe nevarna. Zanimive so 
glede tega analize meritev o 
okuženosti ozračja, ki nam jih 
je v toplarni posredoval dipl. 
kemik Janez Sever. Večkrat 
ne meritve na različnih mestih 
so na pobudo toplarne opravi
li strokovnjaki zavoda za 
zdravstveno varstvo Ljublja
na.

V Ljubljani imamo nad 300 
stanovanjskih blokov in stolp
nic, ki imajo svojo centralno 
ogrevanje in niso priključeni 
na toplarno. Vse te zgradbe 
pa nimajo zaščitnih filtrov ni
ti strokovno usposobljenih 
kurjačev ter kurijo premog 
ali mazut, v katerem je dokaj 
velik odstotek žveplenovega 
dioksida, in sicer kar 3—4 %. 
Njihovi dimniki niso višji od 
samih zgradb, tako da se ta 
škodljivi plin v obliki rahle 
meglice razprostira zelo nizko 
in ga vdihavamo mi vsi. Ve
like količine zdravju škodlji
vih aerosolov pa dan za dnem 
izpuščajo v ozračje tudi »naf- 
taši«, ki jih je v Ljubljani vse 
več.

Toplarna pa pokuri 70 % 
velenjskega zdroba, ki vsebuje 
en sam odstotek žveplovega 
dioksida. Preostali premog, ki 
vsebuje 1,2 % žvepla, jim do
bavljata rudnika Zagorje in 
Kočevje. Toplarna ima sto
metrski dimnik, kjer že tako 
majhno količino žvepla veter 
sproti razredči in ga razprši 
visoko v ozračje.

Meritve ozračja nad Ljub
ljano so pokazale, da je bilo 
takrat, ko piha veter od zaho
da proti vzhodu in torej žene 
veter toplarniški dim stran od 
mesta, ozračje nad mestom 
prav tako okuženo. Ne smemo 
pa prezreti tudi tega, da je 
toplarna samo v čistilne na
prave za čiščenje dimnih pli
nov investirala 1,5 milijarde 
S dinarjev. Dva elektrofiltra 
s sigurnostjo vežeta na elek
trode 98 odstotkov vseh me
hanskih delcev, ki bi sicer od
šli v ozračje.

Po vsem tem naj Sklenemo 
z mislijo in željo, da bi top
larna tudi poslej z razumeva
njem pomagala svojim sose

šal prah po okolju. Tudi pe
pel, ki ga podjetje Snaga spro
ti odvaža, sedaj močijo. Kma
lu pa bodo nabavili še zaprta 
vozila — podobna avtocister- 
nam —, s katerimi bodo od
važali suh pepel.

Poglavje zase je očitek, ki 
leti na toplarno, češ da uha

ma-
tu-

dom tako moralno kot 
tenialno. Seveda pa mora 
di druga stran pokazati dobro 
voljo in željo za sporazume
vanje. Le tako bosta obe stra
ni s skupnimi močmi čimprej 
lahko premostili sedanje te
žave.

F. F.

Odborniki v imenu volivcev
BRALCEM POSREDUJEMO NEKAJ ODGOVOROV NA 

VPRAŠANJA, KI SO JIH ODBORNIKI POSTAVILI NA SEJI 
OBČINSKE SKUPŠČINE.

Vprašanje — Hubert Po
žarnik: »Ne gre sicer za ne
posredno odborniško vpraša
nje, ampak si štejem v dolž
nost, da kot predsednik sveta 
za prosveto in kulturo povem, 
da je za investicijsko vzdrže
vanje osnovnih šol v letu 1969 
po oceni nujno potrebno
298.000 dinarjev. Ker pa je na 
razpolago v proračunu samo
200.000 dinarjev, je svet skle
nil, da je treba o tem Infor
mirati SKupščino.

Šolam smo lahko odobrili 
le 2/3 njihovih zahtev.«

Oddelek za finance pri ob
činski skupščini daje naslednji 
odgovor:

»O vprašanju dodatnih sred
stev za investijsko vzdrževa
nje osnovnih šol v letu 1969 
bo razpravljal svet za druž
beni načrt in finance na svoji
2. seji.

Upravni organ bo svetu 
predlagal, da naj se manjka
joča sredstva v znesku 98.000 
dinarjev nadomestijo iz ne
razporejenih proračunskih do
hodkov«.

Vprašanje — Franc Lozin- 
šek: »Volivci 8. volilne enote 
vprašujejo, kako je z vzdrže
vanjem Baudiiove ulice v Ze
leni jami. V letošnjem pro
gramu ni namreč zaslediti, da 
je kaj predvideno zanjo, je 
pa ta ulica res v obupnem 
stanju. Ce se ne bomo kmalu 
lotili vzdrževanja, bo treba 
celo ulico verjetno na novo 
asfaltirati in bi taKo verjetno 
nastali še večji stroški.«

Odgovarja oddelek za grad
bene in komunalne zadeve pri 
občinski skupščini:

»Asfaltna prevleka v Baud- 
kovi ulici je res v zelo sla
bem stanju. Edina možna re
šitev je položiti po vsej dolži
ni in širini ceste nov asfaltni 
sloj. Ker pa za uresničenje te
ga letos ni razpoložljivih sred
stev, bo popravilo vneseno v 
program za leto 1970.«

Vprašanje — Miro Klančar, 
odbornik mestne skupščine:

»V Grobljah sem na koncu 
seminarja vprašal, kako je s 
cestami v Zeleni jami (Perče- 
va in Zvezna ulica) oziroma 
kakšen je prioritetni red za 
ureditev teh cest.

Obljubljeno mi je bilo, da 
bom dobil pismeno obvestilo, 
vendar ga do danes še nisem 
in zato danes ponovno vpra
šujem o tem.«

Oddelek za gradbene in 
komunalne zadeve nam je 
posredoval naslednji odgovor:

»Po sprejetem programu 
družbenega razvoja in prora
čuna občine v letu 1969 pred
videno asfaltiranje Ceste ob 
Zeleni jami in Zvezne ulice 
(del). Predvidevamo, da bodo 
dela končana v oktobru letos. 
Vrstni red za dela v nasled
njem letu še ni določen. Izde
lan je osnutek predloga tri
letnega programa uporabe 
sredstev prispevka za uporabo 
mestnega zemljišča, v kate
rem je predvidena rekonstruk
cija Perčeve ulice. Definitivni 
program bo izdelan na koncu 
leta 1969. Osnutek programa 
je bil dan v razpravo krajev
nim skupnostim, ki bodo so
delovale tudi pri sestavi pri
oritetnega reda.«

Vprašanje — Roman Kleš- 
nik: »Na območju občin Mo- 
te-Polje in Domžale imamo 
enega samega cestarja, ki ga 
vidimo vsake tri mesece. Kdo 
je za to odgovoren? To naj 
se uredi. Kako je mogoče, da 
je za dve občini en sam 
cestar?

Moje drugo vprašanje pa je 
v zvezi s cesto v Zalogu. Ob

roba ceste je tako zaraščena, 
da ni videti niti panojev, ki 
so visoki 2—3 metre. Prosim, 
da. bi se to uredilo. Kdo je za 
to odgovoren ?

Cestar naj bi to območje 
večkrat obhodil, da bi od
stranjeval povožene živali s 
ceste.«

Cestno podjetje Ljubljana 
daje naslednje pojasnilo:

»Vprašanje odbornika tova
riša Romana Klešnika se na
naša na cesto 1X1/5038 Ljub
ljana—Zalog v skupni dolžini 
9,400 m. Cestno podjetje 
Ljubljana ima za to cesto na 
razpolago v letu 1969 4.870 
din/km. V teh sredstvih so 
stroški zimskega in letnega 
vzdrževanja ceste.

Ker pa so stroški za štiri 
mesece zimske službe znašali 
več kot 50 % razpoložljivih 
finančnih sredstev, je bilo 
podjetje prisiljeno, da v po
letnih mesecih zmanjša de
lovno silo in cestarje razpore
di še na druge ceste. Sodimo, 
da je naše podjetje ravnalo 
pravilno, posebno če upošte
vamo, da bo potrebno cesto 
III/5038 vzdrževati tudi zim
ska meseca november in de
cember 1969. Ne glede na 
navedeno pa občasno dode
limo ekipo delavcev, ki uredijo 
celoten potez ceste.

Travo pokosimo enkrat let
no, ker za večkratno košnjo 
ni sredstev. Celoten potez ce
ste III/5038 Ljubljana — Za
log vzdržujemo v okviru raz
položljivih finančnih sredstev, 
kar pa ne zadotuje za tako 
pomembno cesto. Za inten
zivnejše vzdrževanje te ceste 
bi morala občinska skupščina 
Ljubljana Moste-Polje več so
financirati.

Vodja obrata za vzdrže
vanje cest 

Valentin Ogrin s. r.

Vprašanje — Mirko Selan: 
»Mene in vse občane ob Do- 
brunjski cesti zanima kdaj bo 
Elektro podjetje Grosuplje 
opravilo rekonstrukcijo elek
tričnega omrežja, s katero je 
začelo že pred petimi leti.

špedal
Postavili so samo stojala za 
električno napeljavo na go- 
podarskih polopjih in do da
nes nič več.

Sedanji električni vod teče 
po lesenih drogovih ob hišah. 
Ti drogovi so ob zemlji že 
nagniti in domala vsak drog 
visi proti priključku.

Marsikateri drog je enkrat, 
dvakrat ali celo trikrat vsid- 
ran v njivo in tako tudi otež- 
koča delo na njivah.

Prav tako kot napeljava je 
slaba tudi napetost, in to od 
transformatorja Livarna do 
konca vasi. Kaj bo, če ta sid
ra in drogovi popustijo in bo 
prišlo do nesreče? Kdo bo 
kriv?«

Pojasnjuje oddelek za grad
bene in komunalne zadeve:

Podjetje Elektro Ljubljana- 
okoiica, ki vzdržuje električ
no omrežje na področju KS 
Zadvor, nam je sporočilo, da 
je rekonstrukcija električnega 
omrežja v programu in bo 
opravljena najkasneje do spo
mladi leta 1970.«
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K AV E T I J S T V O
Program pospeševanja kmetijstva je uresničljiv

Občinska skupščina Ljubljana Moste-Polje posveča v zadnjem času veliko pozornost raz
voju kmetijstva v hribovitih predelih občine.

Da bi bralci o tem zvedeli kaj več, smo zaprosili predsednika in tajnika komisije za pospe
ševanje kmetijstva pri občinski skupščini, da odgovorita na nekaj vprašanj.

Dipl. vet. MARKO LOKAR, 
predsednik komisije

1. Komisija je na svoji zad
nji seji sprejela program po
speševanja kmetijstva v obči
ni. Kakšne so po vaši sodbi 
realne možnosti za uresničitev 
tega programa?

Komisija za kmetijstvo in 
gozdarstvo se je v začetku 
svoje dejavnosti znašla pred 
problemom usmeritve dejav
nosti komisije kot take pa 
kmetijstva v občini nasploh. 
Zato je že na svoji drugi seji 
sprejela program pospeševa
nja in usmeritve kmetijstva. 
Zavedam se, da ta program ni 
idealen, vendar predstavlja 
trdno osnovo za nadaljnji raz
voj kmetijstva predvsem v 
hribovitih predelih občine.

Dipl. vet. Marko LOKAR

Ze pni sestavljanju progra
ma je bila prisotna težnja, 
da naj bo program čimbolj 
konkreten in realen v danih 
pogojih in finančnih možno
stih. Kot poznavalec terena 
in ljudi sem prepričan, da so 
programske naloge take, da 
jiih bo možno nekaj uresničiti 
takoj, druge pa v daljšem ob
dobju. Program nalog je us
klajen tudi s sredstvi, ki jih 
ima na razpolago komisija za 
financiranje raznih akcij, kot 
npr. regresiranje nabave ple
menske živine, izobraževanje 
kmetov itd.

Skupščina občine Ljubljana 
Moste-Polje daje v zadnjem 
času zelo velik poudarek na 
rarzvoj kmetijstva v hribovitih 
predelih. Zato sem prepričan, 
da bo v naslednjem letu na 
razpolago več sredstev za 
uresničitev programskih na
log.

Uresničitev programa pa ne 
zavist samo od dela upravnih 
organov temveč tudi od agro
kombinata Barje, iki deluje 
na tem področju, in od inte
resa kmetov samih.

2. Katere panoge kmetijstva 
v občini so perspektivne in v 
katero smer se bo razvijala 
kmetijska dejavnost na po
sameznih območjih (Besnica, 
Klopce, Prežganje, Lipoglav 
ipd.)?

Naravni pogoji na območju 
občine dajejo nedvomno pred
nost živinoreji. Obilica trav
natega sveta bo z uporabo 
agrotehničnih ukrepov lahko 
dajala dovolj krme za živino. 
Predvidevam, da bodo osno
vane mlečne farme predvsem 
v bližini komunikacij, pita
nje živine pa se bo razvijalo 
v težje dostopnih predelih.

Tudi sadjarstvo ima zelo 
ugodne pogoje in je perspek
tivna panoga, vendar ne v

taki obliki kot do sedaj. Novi 
nasadi bodo morali temeljiti 
na načelih sodobnega sadjar- 
jenja in ob upoštevanju vseh 
agrotehničnih ukrepov, ki edi
ni lahko zagotovijo sortno in 
Ikvaflritetno sadje, kakršnega 
zahteva 'tržišče. Zaradi bliži
ne tržišča je zanimivo tudi 
gojenje jagodičja, ker zahteva 
sorazmerno majhna tnvesti- 
oijslka Vlaganja, pa daje so
razmerno dokaj visok hektar
ski dohodek.

Zemljišča v odročnih prede
lih — predvsem v dolini Bes
nice, ki jih sedaj ižkoriščajo 
zelo ekstenzivno in dajejo 
majhen dohodek — so zelo 
primerna za saditev gojenih 
lešnikov, katere je vedno mož
no prodati. S tem bi tudi v 
teh predelih dosegli večji hek
tarski dohodek, s tem pa tudi 
višji standard tamkajšnjih 
prebivalcev.

3. Kaj menite o vlogi in na
logah svetov krajevnih skup
nosti pri pospeševanju kme
tijstva?

Sveti krajevnih skupnosti 
so dosedaj obravnavali in re
ševali predvsem komunalne 
probleme v svojem okolju in 
kljub temu, da so popolnoma 
v kmetijskem ambientu, niso 
usmerili svoje dejavnosti v 
reševanje kmetijske proble
matike. Brez dvoma je komu
nalna urejenost vasi prvi po
goj tudi za nadaljnji razvoj 
kmetijstva. Vendar sodim, da 
bodo morale krajevne skup
nosti predvsem v hribovitih 
predelih bolj obravnavati 
kmetijsko problematiko prek 
raznih interesnih oblik zdru
ževanja kmetov (npr. živino
rejski odbori strojne skupno
sti ipd.), kd bodo v sodelova
nju s pospeševalno službo re
ševali konkretne naloge ne
kega območja.

4. Kakšno vlogo pripisuje
te tako imenovanim usmer
jenim kmetijam?

Program pospeševanja kme
tijstva predvideva, da se bo
mo na našem področju lotili 
formiranja nekaj sodobno 
proizvodno urejenih kmetij, ki 
Ibi naj predstavljale za druge 
kmete vzor, kako je možno 
v naših pogojih in ob upora
bi sodobne tehnologije 'in me
hanizacije povečati blagovno 
proizvodnjo, ob istočasnem 
zboljšanju delovnih pogojev 
seveda. Take kmetije pa bodo 
zagotovile vsem kmetom tudi 
višji življenjski standard. 
Predvidevamo, da bodo tako 
urejene kmetije predstavljale 
osnovo, da bodo mladi ljudje 
v teh predelih videli svojo 
perspektivo tudi v kmetijski 
proizvodnji. Obenem pa bi te 
kmetije predstavljale tudi za
četek organizirane blagovne 
proizvodnje za potrebe trži
šča.

JANKO inž. UROŠ, tajnik ko
misije

1. Naše bralce zanima, ka
ko boste organizirali pospe
ševalno in hranilno kreditno 
službo v kmetijski dejavnosti 
občine.

Izvedba programa kmetij
stva v občini je odvisna pred
vsem od organizirane pospe
ševalne službe, ki bi bila 
v stalnem stiku s kmeti. Ker 
take službe na terenu sedaj 
nimamo, predstavlja organi
zacija te službe bistveno na
logo za uresničitev programa. 
Ker opravlja kmetijsko de
javnost na območju občine 
agrokombinat Barje, bomo

formirali službo v okviru 
kombinata, ker sodimo, da 
bo v tej obliki lahiko naj- 
(uspešneje delovala. Kombi
nat Barje ima namreč že se
daj organizirano odkupno 
službo in bo sodelovanje za 
to toliko lažje. Prav zzto bo

Inž. Janko UROŠ

ta služba lahko v stalnem sti
ku s kmeti in bo težila za 
tem, da se kmetijska proiz
vodnja čimbolj organizirano 
dvigne na višjo stopnjo. Prav 
tako naj bi v okviru kom
binata formirali kreditno hra
nilno službo. Predvidevam, 
da bi z akcijo v tej smeri 
lahko dosegli pri naših kme
tih dober odziv, posebno še 
zato, ker bi imeli od te služ
be neposredno korist pred
vsem kmetje sami. Iz teh 
sredstev bi namreč lahko so
financirali gradnjo sodobno 
grajenih kmetij pod najbolj 
ugodnimi pogoji. V tem Ok
viru bi bil formiran tudi 
hranilno kreditni odbor (se
stavljen v pretežni meri iz 
kmetov), ki bi na osnovi pro
šenj odrejali kredite.

2. V programu pospeševa
nja kmetijstva v občini je 
dan močan poudarek na stro
kovno izobraževanje kmetov. 
Kaj menite o tem?

Mislim, da je uspešno go
spodarjenje v današnjih po
gojih pogojeno tudi s stro
kovno izobrazbo kmetov. So
dobna proizvodnja zahteva 
namreč tudi višjo Strokovno 
raven proizvajalca, ker le v 
tem primeru daje tudi ustrez
ne rezultate. Zato predvide
vamo pozimi v krajevnih 
Skupnostih Besnica, Lipoglav, 
Dolsko in Klopce ciklus pre
davanj s tematiko, 'ki je naj
bolj pereča in ki naj uspo
sobi kmeta za sodobnejšo pro
izvodnjo. Obravnavali bomo 
predvsem pašno-košni sistem, 
sušenje sena s prevetrava- 
njem, gnojenje z mineralnimi 
gnojili in formiranje sodob
nih sadjarskih obratov.

Vse te teme so pogojene 
z usmeritvijo gospodarjenja 
v teh predelih. Komisija bo 
preskrbela, da bodo preda
vali dobri strokovnjaki prak
tiki, tako da bodo lahko dali 
kmetom čimveč koristnih na
potkov.

Globoko sem prepričan, da 
bo talka oblika izobraževanja 
postala stalna oblika dela ko
misije in da bo samo delo 
pokazalo potrebo tudi po na
daljnji razširitvi izobraževa
nja.

3. Kako pa je glede davčne 
politike in težkih socialniii 
problemov kmetov v višin
skih predelih občine?

Slaba tehnična opremlje
nost naših kmetij in težave s

prodajo kmetijških pridelkov 
brez dvoma vplivajo na 
zmanjšanje gospodarske zmog
ljivosti za poravnavo druž
benih obveznosti. Zato bo dan 
nujen poudarek predvsem po
večanju proizvodnje, ki naj 
ustvari pogoje za to, da bodo 
družbene dajatve lažje po
ravnali. Kot mi je znano, so 
že sedaj v naši občini te 
dajatve najnižje v primerjavi 
z drugimi ljubljanskimi ob
činami, ker je naša občinska 
(skupščina že dosedaj upo
števala gospodarsko zmoglji
vost kmetov v hribovitih pre
delih An jim zato ustrezno 
znižala njihove obveznosti. 
Prepričan sem, da bo Skupš
čina občine Ljubljana-Moste- 
Polje šla še naprej in bo 
kmetom, ki bodo na osnovi 
programa usmerili svojo pro
izvodnjo, priznala še neka
tere olajšave za neko obdob
je — seveda v odvisnosti od 
vloženih lastnih sredstev.

Mnogo bolj pereči pa so 
težki socialni problemi kme
tov v višinskih predelih. Gre 
predvsem za stare osebe, ki 
so proizvodno • slabše sposob
ne. Komisija bo zato proučila 
ta problem in skušala najti 
ustrezno rešitev, ki bi bila 
sprejemljiva za vse.

4. V katere namene bodo 
realizirana letošnja proračun
ska sredstva za pospeševanje 
kmetijstva v občini in kolikš
na so le-ta?

V letošnjem letu je za po
speševanje kmetijstva na raz
polago 3,5 milijonov S-dinar-

Pred nedavnim je bilo v 
lavnih skladiščih IV. državno 
prvenstvo voznikov viličarjev. 
Tekmovanja, v katerih mora
jo vozniki viličarjev pokazati 
veliko spretnosti in delovno 
sposobnost, so zadnja leta v 
Jugoslaviji vedno bolj pogo
sta, v zahodnih državah, kjer 
organizirajo taka tekmovanja 
velike firme pa so že tradi
cionalna.

Jiam s s.adfeiH?
Letošnja obilna sadna letina 

je prinesla vaščanom marsikaj 
skrbi. Vprašujejo se, kaj naj 
počno s sadjem. Znanci pri
hajajo in ga odvažajo. Doma 
ga stiskajo v mošt, največ ga 
pa ali prekuhajo v žganje ali 
jim celo zgnije. Marsikdo ga 
suši v sušilnicah, a teh naprav 
je premalo.

Ze pred več leti so predla
gali na zboru volivcev, naj bi 
nekje v središču jugovzhodne
ga predela občine, morda v 
Besnici ali na Trebeljevem, 
zgradili predelovalna obrat. Ta 
naj hi odkupoval vaščanom 
sadje. Takrat so nam izjavili, 
da dobijo delavce komaj za 
plantažo in da tako podjetje 
ne bi moglo obratovati. Z iz- 
premenjenimi rezmerami bi 
najbrž dandanes lahko kaj ta
kega ukrenil, saj mnogi delav
ci ne morejo dobiti dela. Sa
mo delo na majhnih kmetijah 
ne more preživljati številne 
družine. Koliko je delavcev, 
ki se vozijo na delo v Ljublja
no, Vevče ali Zalog in bi jim 
bližja zaposlitev koristila. Zdi 
se mi, da bi tak obrat uspeval. 
Spomladi imajo skoraj povsod 
v višjih sončnih legah nasaje
no jagodičje. Po gozdovih se 
ponujajo borovnice, češenj ne 
manjka, v jeseni je dosti še 
drugega sadja. A. B.

jev. Komisija se je določila 
iz teh sredstev financirati 
predvsem akcije proizvodnega 
značaja. Zato je predvideno, 
da bi naj več ji del sredstev 
porabili za regresiranje pri 
nabavi plemenske živine. S 
.tem ukrepom želimo v nekem 
času spremeniti pasemsko 
strukturo govedi na območju 
krajevnih skupnosti Klopce 
in Dolsko. Nadalje predvide
vamo nabavo semenskega 
krompirja: v letošnjem letu 
naj bi iz teh virov regresi
rali nabavo okoli 20.000 kg 
priznanega semenskega krom
pirja za hribovito območje 
občine. Akcija je že v teku, 
in to prek krajevnih skup
nosti. Del sredstev bo porab
ljen tudi za financiranje stro
kovnega izobraževanja kme
tov (ciklus predavanj v zim
skem času) in za strokovne 
ekskurzije. Prav ekskurzije 
lahko največ prispevajo k 
temu, da se bodo naši kmet
je ob tem, ko bodo v drugih 
krajih videli urejene kmetije, 
hitreje odločili tudi za spre
membo proizvodnega koncep
ta na svojih površinah. Na
dalje predvidevamo iz teh 
sredstev tudi financiranje ke
mičnih analiz zemlje, tako 
da bo strokovna služba ime
la osnovo, ko bo kmetom 
svetovala oziroma načrtovala 
gnojenje z mineralnimi gno
jili. Manjši znesek je pred
viden tudi za kritje obresti 
od kreditov za preusmerjene 
kmetije, vendar ta sredstva 
v letošnjem letu še ne bodo 
uporabljena v te namene.

Ker imamo v naši občini 
proizvajalca viličarjev podjet
je Indos in podjetje Javna 
Skladišča, id s temi vozili ali 
bolje delovnimi stroji oprav
lja večino blagovnih manipu
lacij, je bilo zadnje državno 
prvenstvo za nas tembolj za
nimivo.

Vsi tekmovalci so vozili z 
Imdosovimi viličarji in so mo
rali v čim krajšem času opra
viti več zahtevnih nalog oz. 
delovnih operacij. Na tekmo
vanju so se izkazali vozniki 
Javnih skladišč, saj je mladi 
voznik Jože Pavlič zbral naj
manj kazenskih točk in tako 
postal državni prvak, drugi 
je bil voznik Tomo Nikolič, 
prav tako iz Javnih skladišč, 
tretji tekmovalec tega podjet- 
Jože Cezar pa se je uvrstil 
na sedmo mesto.

Dober teden po državnem 
prvenstvu Jugoslavije, pa je 
bilo veliko mednarodno tek
movanje v italijanskem me
stu Padovi. Tudi na tem tek
movanju se je Jože Pavlič iz 
Javnih skladišč, kot član ju
goslovanske ekip uvrstil na 
odlično 3. mesto in pustil za 
seboj mnogo italijanskih, švi
carskih, francoskih, čeških in 
drugih voznikov. V jugoslo
vanski ekipi sta bila še Dušan 
Nikolič iz podjetja Rudnik 
gline iz Arandjelovca, ki je 
bil šesti ter Tomo Nikolič iz 
Javnih skladišč, ki je zasedel 
deveto mesto. S tem pa si je 
jugoslovanska ekipa v gene
ralni uvrstitvi priborila tudi 
izvrstno drugo mesto, za Ita
lijani.

Oba uspeha sta hkrati veli
ko priznanje podjetju Indos 
in Javnim skladiščem, prve
mu kot proizvajalcev viličar
jev, drugemu pa za visoko 
raven delovne kulture svo
jih delavcev.

Uspeh voznikov viličarjev 
Javnih skladišč

Priznanje proizvajalcu viličarjev podjetju Indos
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Glasbena šala Moslc-Polje

\ noiem šolskem leln
OTROK BREZ POSLUHA NI — IMAJO GA PAC ENI 

MANJ, DRUGI VEG.

Ta ugotovitev je prav gotovo tudi prisotna v zaključkih le
tošnje seje občinske skupščine o kulturni dejavnosti v občini, 
ki govore o nujnosti kvalitetne rasti — tudi v glasbeni dejav
nosti — kot eni osnovnih zakonitosti časa.

Ob razpravah »Socialistična zvez^ danes«

Gre za ustvarjalni dialog
Že v zadnji številki Naše skupnosti smo poročali, da so 

v teku živahne razprave o vlogi in nalogah Socialistične 
zveze danes. Podobne razprave potekajo na vseh ravneh 
ni so zasnovane zelo na široko.

V oktobru smo tudi v občini Ljubljana Moste-Polje 
imeli vrsto takšnih razprav. Pobudniki le-teh so bili izvršni 
odbor občinske konference SZDL in krajevne organizacije.

Glasbena šola postavlja 
seveda fflasbenovzgojne in 
izobrazbene temelje v otro
kov notranji svet. Prav o teh

je spregovoril ravnatelj Ja
nez Triler:

Naša šola vključuje v svo
je delo že predšolske otroke. 
Združuje jih v tako imeno-

objavite naslednje pravilno 
glasi takole:

MK Šmartno ob Savi ima 
svoj prostor v sedaj edini do
grajeni sobi v stavbi družbe
nopolitičnih organizacij v 
Šmartnem. Mladi upajo, da bo
do, ko bo stavba dograjena — 
k temu bodo v veliki meri 
prispevali tudi sami — dobili 
nov prostor, večji od tega, ki 
meri le 15 m2. Prostor je op
remljen z mizo, stoli, omaro, 
grafonom in televizorjem. De
javnost je organizirana pred
vsem v zimskem času; poleti 
pripravljajo le zabavne prire
ditve. Imajo foto-kino sekci
jo dramsko, lutkovno, glasbe
no in športno sekcijo. Veliko 
pa organizirajo delovnih akcij, 
ker bodo le tako lahko kmalu 
dobili nov prostor.

Ob tem besedilu bi navedel 
še nekatere druge podatke o 
klubu: Klub je bil ustanovljen 
septembra leta 1968 na pobu
do krajevne skupnosti. Na 
ustamovnem sestanku so mla
dinci izvolili vodstvo, ki uspeš
no vodi klub še danes. Klub je 
takoj na začetku sprejel pro
gram svojega dela, vendar za
radi slabe pripravljenosti član
stva na program in zaradi ne
realne vsebine glede na inte
rese mladine ni bil uresničen. 
Tako so med letom bolj ali 
manj uspešno delovale foto-

vanih pripravnicah. V njih 
gojimo voikaine in inštrumen- 
talne (bldkovslke flavte) sku
pinske oblilke dela. Tako so

naši učenci za individualno 
delo temeljito pripravljeni. To 
pa pomeni tudi, da že na tej 
stopnji uvajamo načelo kva
litete. Seveda ta nujno raste

kino, dramska in športna sek
cija. Vidnejših uspehov teh 
sekcij pa ni. Vzroke za to bi 
lahko iskali v neprimernih 
prostorih, pa v pomanjkanju 
sposobnih kadrov in finančnih 
sredstev. Posebej pa je treba 
omeniti delovne akcije mla
dincev. Lotili so se tako po
laganja tal v klubski sobi kot 
dovoza gramoza za betonira
nje dvorane in za druga dela 
pri gradnji doma. Delovnih 
aikcij se je udeležilo okoli 20 
mladincev.

Pri dejavnosti MK Šmartno 
ob Savi velja poudariti tudi 
vključevanje mladincev v dru
ge družbenopolitične organiza
cije na terenu. Ugotovimo lah
ko, da sta tako SZDL kot kra
jevna skupnost pomladili svo
je vrste z mladinci, ki so v teh 
organizacijah prevzeli tudi po
membne funkcije.

Mislim, da je s tem sestav
kom podana prava podoba 
lanskoletne dejavnosti mladine 
v Šmartnem, ki je — to pred
vsem poudarjam — delala in 
vzdignila ugled kluba ter 
spremenila mentaliteto mladi
ne na zavidljivo raven brez 
pomoči starejših, to je brez 
mentorja, kar je bilo napačno 
objavljeno v 10. št. Naše skup
nosti. Jožef Zajec

tudi iz kvantitete. Zato nas 
samo razveseljuje dejstvo, da 
smo lahko močneje razširili 
možnosti izbiranja tudi na po
dročju Jarš.

Pri tem začetnem delu so
delujejo z učitelji tako otro
ci kot starši v iskanju os
novnega odgovora: ali ima
otrok dispozicije za to zvrst 
izražanja v toliki meri, da 
jih velja naprej gojiti ali ne.

Želje po vpisu na glasbeno 
šolo so namreč večje od mož
nosti. Verjetno temu niso 
vzrok samo novopriseljeni ob
čani, kaj šele možnost nad
zora otrok dvakrat tedensko, 
marveč se starši zavestno od
ločajo za ta korak, želeč spo
znati oblikovalna nagnjenja 
svojih otrok. Če so to glasbe
na nagnjenja, naj to res spo
znajo že v predšolski dobi, 
kajti tedaj je čas omogočiti 
otroikiu, da se usmeri tja, ka
mor elementarno čuti in želi.

Če potem to spoznajo tudi 
drugi prizadeti, tj. starši in 
učitelji, potem je sicer zah
tevno individualno (in sku
pinsko) delo v višjih letnikih 
močno olajšano, bolj sprošče
no in zato kvalitetnejše. Le 
tako pa bomo lahko učitelji 
in učenci družbi dajali vedno 
kvalitetnejše člane tako v po
klicni kot v ljubiteljski glas
beni smeri.

Prarv ob tem pa naj omenim 
še nekaj: Pri vedno večjem 
zanimanju za glasbeno življe
nje otrok je glasbena šola 
Moste-Polje v dosedanjih Ok
virih storila kar največ mo
goče. Z drugimi besedami: za
hteva po kvaliteti ima sama 
v sebi tudi zahtevo po pri
mernem obsegu dejavnosti, z 
njim zvezane prostorske mož
nosti ter njih urejenost in ne 
nazadnje tudi zahtevo po od
govoru na vprašanje: kako
intenzivneje vključiti glasbe
no šolo v nujnost razvoja tudi 
na področju duhovne sfere 
mladega človeka jutrišnjega 
dne... je zaključil tovariš 
Janez Triler. AM

KONFERENCA DKD 
SVOBODA ZALOG

Pred kratkim Je imela svoj 
letni zbor DKD Svoboda Zalog. 
Na zboru so pregledali delo v se
zoni 1968/69 in Izvolili nov odbor. 
Sprejeli pa so tudi program dela 
za leto 1969/70.

In kakšen je njihov smisel?

Predvsem bo treba jasneje 
opredeliti vlogo Socialistične 
zveze danes, še posebej njen 
odnos do drugih organizacij in 
obratno.

Razveseljiva je ugotovitev, 
da sedanje razprave niso iz
zvenele v prazno in niso ab
straktne, bolje rečeno odmak
njene od vsakodnevne prakse, 
marveč izhajajo iz sedanjih iz
kušenj in stanja na terenu.

Vodstva občinske in krajev
nih organizacij SZDL so se že 
in se še bodo direktno pogo
varjala s posameznimi organi
zacijami in društvi glede med
sebojnih odnosov in obvezno
sti. Sočasno pa bodo potekale 
tudi razprave o nekaterih pe
rečih družbenih problemih. V 
ospredju sta predvsem dva: 
pokojninsko in invalidsko za
varovanje ter kako urediti sa
moupravo v Ljubljani. Nič 
manj pomembni niso tudi na
slednji: delovanje SZDL v
krajevnih skupnostih, poveza
va volivcev s svojimi odbor
niki in poslanci, sprejemanje 
političnih dogovorov, način 
medsebojnega obveščanja, de
lovanje sekcij, volilni sistem, 
kadrovska politika in samou
pravne skupnosti.

Iz dosedanjih razprav smo 
izluščili nekatere predloge, o 
katerih velja razmisliti.

Vsi dobro vemo, kako je na 
terenu s pobiranjem članarine. 
Vsaka organizacija jo pobira 
po svoje. Koliko jo v 
resnici pobere, je drugo vpra
šanje. Tako imenovani ulični 
poverjeniki hodijo po hišah 
(včasih tudi ob zelo neprimer
nem »visokem datumu« ali te
daj ko ljudje počivajo) in ta
ko si različni inkasanti kljuke 
kar podajajo.

Ali ne bi bilo bolje, da ima
jo za neko območje vse orga
nizacije samo enega ali mor
da dva inkasanta, ki bi za vse 
organizacije sama pobrala čla
narino?

V zadnjem času je v občini 
Moste-Polje opaziti zelo raz
gibano dejavnost posameznih 
organizacij in društev. Pi-ed- 
vsem je čutiti, da se mladi s 
pridom vključujejo v različne 
interesne dejavnosti tako na 
terenu kot na šolah in v de
lovnih organizacijah. Z nasto
pom jeseni so zaživeli tudi mla
dinski klubi. Povsod se mla
di vključujejo v to ali ono ob
liko dejavnosti (športno, glas
beno, likovno, dramsko in po
dobno). Za vse te dejavnosti 
pa žal še vedno primanjkuje 
finančnih sredstev, ki so že ta
ko pičlo odmerjena. Marsikje 
športni delavci, mentorji in 
različni drugi aktivisti delajo 
pod zelo težkimi materialnimi 
in drugimi pogoji in se samo 
njihovemu entuziazmu in go
rečnosti lahko zahvalimo, da 
sploh še delajo. Zato je dolž
nost vseh družbenih dejavni
kov, da vsako — še tako 
skromno pobudo, seveda če je 
vzgojno motivirana, z vsemi 
sredstvi podpro. Žal pa vedno 
ni tako. Zgodilo se je že (in 
če ne bomo pozorni na to, se še 
bo), da so pri ustanavljanju te 
ali one skupine, kluba ali dru
štva takoj na začetku nastale 
na videz nepremostljive ovire 
(denar, prostori, osebna neso
glasja, razna podtikanja ipd.), 
čeprav bi jih z dobro voljo in 
razumevanjem lahko prebro
dili. Tako smo izgubili človeka

ali skupino ljudi, ki so bili 
pripravljeni delati in so zato 
padli v naročje negativnih in 
celo nam sovražnih vplivov.

Zato menimo, da bo v bo
doče potrebno načelno in te
meljito rešiti problem financi
ranja teh dejavnosti. Ena od 
možnih rešitev — seveda pod 
pogojem, da bodo delovne or
ganizacije pripravljene' tak 
predlog sprejeti je, da bi se
danji sklad za družbeni stan
dard postavili na širše osnove. 
Ni nobena skrivnost, če pove
mo, da je to edina tovrstna 
oblika združevanja sredstev v 
Sloveniji. S temi sredstvi smo 
v zadnjih štirih letih v občini 
zgradili mnogo objektov oseb
nega in družbenega standarda 
(stanovanja borcev, vzgojno- 
varnostvene zavode, športne 
ploščadi itd.), ki jih sicer ver
jetno ne bi. Sedaj iz teh sred
stev gradimo kopališče na Ko
deljevem v perspektivi pa so 
na vrsti šolske telovadnice, 
drsališča v Zalogu, kegljišče na 
Kodeljevem in še drugi ob
jekti.

Zal pa smo v tem času tudi 
mnogokrat prosjačili po pod
jetjih. »Žical« je vsak po svo
je in za različne namene. Ver
jetno so se v podjetjih že na
veličali takih obiskov. Pa ne 
zato, ker ne bi imeli razume
vanja do potreb različnih or
ganizacij ali društev v občini, 
marveč bolj zavoljo tega, ker 
so s tem tudi sami kršili fi
nančno disciplino in interne 
dogovore, koliko lahko letno 
dajo v te namene.

Z razširitvijo sklada za druž
beni standard ne bi odstopali 
od načela, naj sredstva deli 
tisti, ki jih ustvarja. Se vedno 
bi v skladu imeli največ be
sede zastopniki delovnih orga
nizacij, ki denar dajejo. Mimo 
tega pa bi kazalo vanj prite
gniti še nekaj odbornikov ob
činskega zbora, zastopnike pri
zadetih organizacij in društev 
in morda še koga drugega. Ta
ko bi zagotovili boljšo druž
beno kontrolo pri delitvi in 
uporabi teh sredstev, ki bi jih 
razporejali po stimulativnih 
kriterijih in na podlagi predlo
ženih konkretnih programov. 
Ne gre za to, da bi sedaj kdo 
ve kako dodatno obremenjeva
li delovne organizacije, pač pa 
je treba te stvari sistemsko 
urediti.

Ob vsem tem se znova vsi
ljuje vprašanje smotrnosti 
združevanja družbenih organi
zacij v Ljubljani. V načelu 
najbrž ni nihče proti združeva- 
vanju nekaterih služb v mest
nem merilu, čeprav tudi ne
katere od že združenih niso do
slej še opravičile svojega ob
stoja.

Povsem nekaj drugega pa je
združevanje družbenopolitičnih
organizacij. To na terenu krep
ko občutimo in vse bolj bomo 
čutili. Vzemimo za primor mla
dinsko organizacijo. Menimo, 
da v tem trenutku najmanj 
potrebujemo nekakšen mestni 
mladinski forum, ki se ukvarja 
samo z akademskimi razpra
vami, občasno »inšpicira« ak
tive in klube na terenu in pri
reja slabo obiskane in drage 
seminarje. Ko pa je na tere
nu treba izpeljati neko kon
kretno akcijo, ni nikogar bli- 
zu.

Podobno je s sindikati in še 
z drugimi organizacijami.

No pa o tem drugač kaj več!

V Šmartnem ob Savi 
delajo mladi brez mentorja

V 10. številki Naše skupnosti so bili objavljeni napačni 
podatki o MK Šmartno ob Savi, ki ste jih povzeli iz Infor
macij terenske konference Moste-Polje. Da si bralci ne bi 
ustvarili napačne podobe o MK Šmartno ob Savi, prosim, da

besedilo iz Informacij, ki se
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Upoštevati skupne in posebne interese
mauipravirath načelih bo šele 
zagotovilo sihrandziran dn u- 
spešon rasjvoj mesta Ljublja
na. Torej ustvarja mestna 
slkuipščiiina svoje (prarvlee in 
dolžnosti v sodelovanju z ob
činskimi skupščinami in nje- 
niimi organi ter krajevnimi 
Skupnostmi in zbori volivcev 
in ne mimo njih, kot je na
kazano v nekaterih tezah.

Sestavljavci predlaganih tez 
zastopajo stališče, naj imajo 
občine predvsem samoupravni 
značaj, čeprav je občina še 
vedno treti ran a kot družbe
nopolitična Skupnost. Torej je 
in bo komuna (beri: občina in 
mesto) krepila svojo aktiv
nost pri reševanju vsakodnev
nih problemov Občanov, pri 
tem pa bo še vedno zadržala 
tudi funkcijo oblasti.

V ustavi je določeno, da 
občina v mejah zakona samo
stojno določa dohodke, ozi
roma da republika iz svojih 
sredstev zagotavlja dopolnilna 
sredstva občinam, ki s svojimi 
sredstvi same ne morejo fi
nancirati nalog in dela druž
benih služb.

Občina samostojno gospo
dari s svojimi sredstvi in jih 
v skladu s svojima potrebami 
razporeja v svoj proračun in 
svoje sklade.

V ustavnih amandmajih je 
glede mesta kot posebne druž
benopolitične skupnosti dolo
čeno: mesto ima svoje vire 
dohodkov, ki jih samostojno 
določi v skladu z zakonom 
in statutom. Ne poudarjamo 
odveč, da je ob takih določ
bah potreben družbeni do
govor med občinami in me
stom o razdelitvi skupnih do
hodkov, ki so ustvarjeni v 
mestu Ljubljana. Vsako pou
darjanje avtonomnosti in su
verenosti pri določanju in za
dovoljevanju potreb lahko 
pripelje do ostrih in nezaže
lenih nasprotij.

Teh nasprotij v Ljubljani 
že v preteklosti ni manjkalo 
(tudi zaradi nesistemskega fi
nanciranja potreb mestnega 
sveta in neenakopravnosti ob
čanov v mestu Ljubljani, ki 
je izvirala iz različne materi
alne baze ljubljanskih občin).

Kljub temu, da so večje 
razlike že odpravljene in so 
mestnemu svetu prepuščam 
tipični mesti dohodki, še ved
no obstajajo občutne razlike. 
Zato se lahko še s toliko več
jo odgovornostjo vprašujemo, 
'kako razdeliti sredstva v me
stu Ljubljana med občinami 
in mestom. Za ureditev tega 
je več variant, ena od možnih 
je tudi:

1. potrebna je skupna bi
lanca vseh dohodkov, ki .pri
padajo občinam oziroma me- 
setu kot celoti,

2. zagotoviti mestu kot ob
činam sredstva za financira
nje tistih zadev, ki so z usta
vo, zakoni in statuti dane v 
njihovo pristojnost.

Torej gre za zagotavljanje 
sredstev za financiranje z 
ustavo, zakoni in statuti do
ločenih obveznosti, pri tem 
pa je nujno preveriti krite
rije za enakomernejše finan
ciranje.

3. Sredstva, ki ostanejo po 
pdknitju z ustavo, zakoni, sta
tuti in odloki predpisanih ob
veznosti, se razdelijo za fi
nanciranje programov mesta 
in občin. Ker so programi 
lahko zelo različni, jih je 
nujno korigirajta tako, da so 
možnosti eno, želje drugo, 
tako za občine kot za mesto. 
Ta korekcija je lahko izvrše
na, če se takoimenovand osta
nek sredstev za financiranje 
programov razdeli na število 
prebivalcev po občinah, mestu 
pa zagotovi pred to delitvijo 
določen delež.

4. Republika pa naj mestu 
zagotovi sredstva za tiste za
deve, ki jih naj prenaša, in 
za itiste objekte, ki niso le 
mestnega značaja (ceste I. 
do III. reda, mostovi ipd.).

Na tej osnovi se lahko vsakoletno ali za daljše obdobje po 
poti samoupravnega dogovora določijo skupni dohodki, viri, ki 
pripadajo mestu in občinam, ter uravnovesijo izdatki občin in 
mesta na osnovi programov.

PO POTEH
PARTIZANSKIH SPOMINOV
PIONIRSKI DAN NA OSNOVNI SOLI VIDE PREGARC

(Nadaljevanje s 1. strani)
Do ustavnih sprememb, ki 

vsebujejo tudi osnove za ure
janje (problematike mesta, ki 
je razdeljeno na občine, je 
prišlo kot posledica bistve- 
nih sprememb v našem 
družbenopolitičnem sistemu 
ter pralkse in izkušenj pri 
razvijanju komunalne samo
uprave v Ljubljand. Proces 
deetatizaoije na vseh področ
jih družbeno ekonomskega 
življenja in razišrjanje sa
moupravnih pravic delavnih 
ljudi, s prenosom mnogih 
funkcij na delovne in druge 
samoupravne organizacije, je 
spremenil in demokratiziral 
ves sistem urejanja družbenih 
zadev v občini. To dejstvo je 
povzročilo tudi široke razpra
ve o pereči problematiki or
ganizacije in funkcioniranja 
komunalnega sistema širom 
po Jugoslaviji, pa tudi v Lju
bljani.

K temu naj za mesto Lju
bljana navedemo še to, da je 
pomanjkanje pripravljenosti 

samoupravno sporazume
vanje v preteklosti prisipevalo 
h kopičenju nerešenih prob
lemov v Ljubljani. Neupošte
vanje materialnih možnosti 
občin in mesta ter neskladje 
med možnostmi in željami pa 
je marsikoga spodbujalo k 
zaključku, da je mogoče ma
terialne in druge prob
leme rešiti le z rušenjem ob
stoječega komunalnega siste- 
mav Ljubljand in z vzposta
vitvijo ene občine.

Talca izhodišča so se poka
zala v preteklosti kot nespre
jemljiva, ker z njimi ne bi 
bilo mogoče reševati materi
alnih problemov, temveč bi

jih odpirala še bolj zaostreno, 
na širšem območju 'tj. v eni 
ljubljanski občini.

V nasprotju s takimi pred
logi je sledilo povsem jasno 
politično izhodišče, da ni 
problem ena ali pat občin, 
temveč, da je rešitev proble
ma v taiki komunalni uredit
vi, kjer bo mesto odgovorno 
za skupne mestne zadeve ob
čine pa za zadeve občinskega 
pomena. To je dobilo svojo 
potrditev tudi v XVIII. 
amandmaju ustave SRS.

Ustava jasno določa, da je 
mesto posebna družbenopoli
tična skupnost in da urejuje 
tiste zadeve, ki so skupnega 
pomena za mesto; občine v 
mestu pa slej ko prej ostaja
jo temeljne družebnopolitične 
skupnosti s pristojnostmi ure
janja zadev, ki niso skupnega 
pomena za mesto. V nasprot
ju z navedenim se pri pre
biranju gradiva strokovnih 
skupin mestne statutarne ko
misije dobiva vtis, da obsto
jajo ne samo zadeve, temveč 
kompletna področja oziroma 
panoge Skunpega pomena za 
mesto. V gospodarstvu na pri
mer so vse delovne organi
zacije skupnega pomena za 
mesto, čeprav je znano, da so 
Saturnus, Litostroj in druge 
delovne organizacije pomemb
ne prav toliko za občino kot 
za mesto in prav toliko za 
Slovenijo in Jugoslavijo.

Ob upoštevanju samouprav
nosti in položaja občin v od
nosu na gospodarske organi
zacije je taka trditev nelo
gična ni nesprejemljiva.

V družbenih službah so za
deve osnovnega šolstva, var
stva, kulture in telesne kultu

re predlagatelji tez skoraj v 
celoti razglasili za zadeve 
skupnega pomena. Vprašanje 
je, ali so res osnovno šoltsvo 
in otroško varstvo, množična 
telesna kultura, amaterska 
kultura ipd. skupnega pome
na za mesto in brez pomena 
za Občino. Enotnost pogrami- 
ranija in financiranja vzgoje 
in izobraževanja ter otroške
ga varstva je upr. v Ljublja
ni zagotovoljena z ustanovit
vijo samoupravnih Skupnosti 
(TIS); z zaikonom določene 
pravice družbenopolitičnih 
skupnosti do te skupnosti pa 
so nedvomno v pristojnosti 
občin.

Tudi na področju komuna
le oziroma komunalnega go
spodarstva in stanovanjske 
politike so po mnenju predla
gateljev vse zadeve pomemb
ne za mesto in občini s tega 
področja ne ostajajo niti ces
te IV. reda, tol so jih občine 
bolj ali manj že prepuščale 
krajevnim skupnostim.

Ker je v vseh gradivih pri
sotna močna težnja za cen
tralizacijo zadev na vseh pod
ročjih, celo v socialnem var
stvu, se lahko upravičeno 
vprašujemo, kakšno je bilo 
temeljno politično izhodišče 
p: cdlagateljev in če ima to 
izhodišče opravičilo v vsebi
ni obstoječih družbenopolitič
nih odnosov v Ljubljani.

Talka ocena je docela upra
vičena, ker je iz gradiv mo
goče povzeti, da občinam ozi
roma njihovim samoupravnim 
strukturam ne ostajajo ni
kakršne pravice, oziroma jim 
je dana le možnost, da o ne- 

i •idevah razpravljajo, 
priporočajo ali soglašajo. To 
pa še posebej potrjuje vsebina 
tez o medsebojnih razmerjih 
med mestno skupščino in ob
činskimi skupščinami, kra
jevnimi skupnostmi ter zbo
ri volivcev.

Zato je temeljni problem 
način politične in realistične 
uresničitve ustavnih določb 
tako za mestno kot za občin
ske statutarne komisije, ki naj 
odgovoriijo na vprašanje, kak
šen položaj in vlogo bodo 
imele skupščine mesta in ob
čin v komunalnem sistemu v 
Ljubljani.

Ker ustava ni določila, ka
tere so skupne zadeve in je 
to prepustila statutu mesta, 
prav gotovo ni .pravilen za
ključek, da je njegovo obli
kovanje samo v domeni me
sta in njegovih organov, tem
več tudi občin in njihovih or
ganov. Vsi ti naj skupno po
iščejo najboljše rešitve. Me
sto naj torej ureja in odloča 
o zadevah, ki so po doseda
njih dogovorih že opredeljene 
kot zadeve Skupnega pomena 
(verifikacija stanja) in dru
ge zadeve, za katere bo sku
paj ugotovljeno, da so take
ga pomena.

Torej naj bodo skupne za
deve tiste pravice in dolžnosti 
občine, Iki jih bomo kot take 
opredelili in zapisali v statu
tu.

Po vsem tem naj bodo me
sto in njegovi samoupravni 
organi odgovorni za skupne 
mestne zadeve ob polnem in 
odgovornem sodelovanju ob
čin, samoupravnih skupnosti 
im drugih inštitucij. V nobe
nem primeru pa ne bi smeli 
Obiti obstoječe samoupravne 
strulkture občin In krajevnih 
skupnosti, Sklicujoč se na ob
čana in javno mnenje.

V takih pogojih naj občine 
v Ljubljani zadržijo lastnosti 
družbenopolitične Skupnosti, 
toda s specifičnim položajem. 
Ta položaj pa terja, da so ob
čine v mestu Ljubljani imele 
možnost in pravico sodelova
ti pri kreiranju politike v 
vseh tistih zadevah, ki so jih 
prenesle na mesto in njegove 
organe. Le najtesnejše sodelo
vanje in dogovarjanje na sa-

Letos je pionirski dan na 
naši šoli potekal v znamenju 
proslavljanja 50. obletnice 
KPJ. Že lansko šolsko leto 
smo sprejeli program teh pro
slav. V aprilu smo imeli sve
čano akademijo, junija so 
učenci osmih razredov obiska
li Pokljuko, prizorišče bojev 
gorenjskih partizanskih odre
dov dn priredili svečanost ob 
spomeniku in grobovih padlih 
partizanov.

Vsi drugi oddelki, 28 po šte
vilu, pa smo svoj načrt ure
sničili na pionirski praznik. 
Zjutraj smo najprej opravili 
letne konference šolskih orga
nizacij : pionirske, mladinske 
in RK. Sprejeli smo načrte za 
delo v tem šolskem letu in 
ocenili prejšnje ter se pogo
vorili o letošnjem načinu in 
vsebini delovanja v organiza
cijah, v krožkih in športu. Vsi 
mentorji bodo spet iz vrst na
ših učiteljev. Zahvalili smo se 
jim za nesebično pomoč in jih 
prosili, da bi nam še naprej 
pomagali, saj so naši uspehi 
precej tudi njihova zasluga.

Po končanih konferencah 
smo si najprej ogledali jugo
slovanski film ON, ki nas je 
budi razpoloženjsko pripravil

na zadnji del praznovanja, na 
obisk krajev, znanih iz NOV. 
Najprej so se odpeljali učen
ci 8. razredov, iki so odšli v 
Kočevski Rog, in sicer v bazo 
XX na ogled partizanskih bol
nišnic. Pionirji 7. razredov so 
se odpravili v bolnišnico Fra
njo. Štirje avtobusi so odpe
ljali učence 4. in 6. razredov 
v Dražgoše. V Pristavo pri 
Stični so odšli 5. razredi. Naj
mlajši pionirji so obiskali Ra
šico, cicibani pa so si ogledali 
spominski park na Urhu. Vsi 
pa smo pripravili tudi progra
me, ki smo se jih naučili po 
nasvetih tovarišic učiteljic za 
slovenščino in zgodovino. 
Povsod, kjer smo bali, je naj
prej eden izmed pionirjev go
voril o zgodovinskem pomenu 
kraja, ki smo ga obiskali, o 
dogodkih, ki ga vežejo za na
šo revolucijo, potem pa so na
stopili še recitatorji in pevci. 
K spomenikom smo položili 
šopke rož.

Letošnji pionirsiki praznik je 
bil za vse nas prav posebno 
doživetje in zahvaljujemo se 
našim učiteljem in vodstvu 
šole, da so nam ga omogočili.

Boris BOLE

Za letošnjo jesen so v Ljubljani pripravili mnogo razstav gob. 
Ena je bila tudi na osnovni šoli Jožeta Moškriča v Novih Jar
šah. Ker sc je letos precej ljudi z gobami zastrupilo, bi bilo 
prav, če bi naslednjo jesen tudi druge šole pripravile podobne 
razstave. Tako bi tudi šolarji, med katerimi je veliko navduše

nih gobarjev, znali razlikovati užitne gobe od neužitnih.

Mladinski kažipot
Terenska organizacija ZMS 

Ljubljana Moste-Polje je v ne
deljo 12. oktobra organizirala 
v dvorani zadružnega doma v 
Zalogu izredno uspelo kultur
no prireditev pod naslovom 
Mladinski kažipot. Prireditev 
je bila zelo lepo pripravljena 
•n tudi dobro izvedena. Sode
lovali so mladi glasbeniki-pev- 
ci in instrumentalisti — gojen- 
ri glasbene šole Moste-Polje 
in dramska skupina iz Zaloga. 
Od modernih vakalmo-dnstru- 
fhentalnih ansamblov so naj
bolj navdušili APOLLONI iz 
Zaloga pa tudi VETI EXPI- 
RIENCE in VIS NUHIJEVI— 
»boji iz Ljubljane. Med narod- 
no-zabavnimi ansambli so po
želi obilo aplavza vokalno-in- 
strumentalni kvartet Marija in 
trio Kocjančič. Z ansamblom 
VETI EXPIRIENCE je nasto
pil tudi znani pevec Marjan 
Koželj. Absolventi pedagoške 
gimnazije iz Ljubljane so se 
predstavili s svojim oktetom in 
kvartetom, gojenci glasbene

šole Moste-Polje pa so nasto
pili s harmonikarskim orkest
rom pod vodstvom prof. Sreč
ka Piškurja. Tudi solo pevka 
glasbene šole je izredno nav
dušila. Dosti občudovanja in 
smeha pa so med gledalci zbu
dili mladi igralci iz Zaloga, ki 
so izvedli nekaj odlomkov iz 
Mikelnove satire 2X2 = 5. 
Prireditev je vodila Milici Tor- 
nič, režiral pa Albin Tomič, 
ki je znal izredno mojstrsko in 
v modernem duhu prirediti 
tudi sceno. Vodja prireditve je 
bil Jože Zajec.

Ob tej priložnosti velja pou
dariti, da se kljub posebnemu 
povabilu in brezplačnim vstop
nicam prireditve ni udeležil 
noben predstavnik občinske 
skupščine in' občinskih druž
benopolitičnih organizacij. Vse
kakor pa bo treba v bodoče 
privabiti k sodelovanju občin
ski odbor ZKPO, kajti take 
prireditve so tudi v njegovem 
interesu; pa tudi publika si jih 
želi. Sašo Novak
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Saturnus še vedno 
pripravljen seči v roko

V predzadnji številki našega lista smo objavili kratko 
vest, da se Saturnus resno dogovarja o združitvi s proizvajal
cem kovinske embalaže Limproduktom iz Novega Sada. Ta
krat smo — prepriCani, da bo do združitve prav gotovo pri
šlo, obljubili, da bomo več o tem pisali v eni kasnejših 
številk. Kljub velikim prizadevanjem vodstva tovarne Sa
turnus do združitve ni prišlo.

ZAKAJ SE SATURNUS 
NAVDUŠUJE ZA 
INTEGRACIJO?

Tovarna Saturnus je največ
ji jugoslovanski proizvajalec 
kovinske embalaže za živilsko 
predelovalno, farmacevtsko in 
kemično industrijo ter tudi 
luksuzne embalaže. Poleg tega 
pa ima še moderno proizvod
njo svetlobne opreme za mo
torno industrijo. V 48 letih de
la si je Saturnus z močnim

so se nakopičila osnovna sred
stva z mnogo večjimi zmog
ljivostmi proizvodnje kot je 
absorbacijska zmogljivost na
šega tržišča. Jasno se je poka
zal nesmisel porabljene proiz
vodnje in nujnost po združe
vanju v tej panogi proizvod
nje. .

Vemo, da je smiselno go
spodarstvo le v stalni moder
nizaciji, v avtomatizaciji pro
izvodnje s čimmanj človekove
ga fizičnega dela, kar pa zah

Stancanjc pokrovov in robljenjc konzervnih škatel v modernem 
obratu Saturnusa v Zalogu

razvojem tehnologije in viso
ko kakovostjo priboril vodstvo 
med jugoslovanskimi proizva
jalci. V svoji panogi Saturnus 
ni osamljen. V Jugoslaviji je 
še več proizvajalcev kovinske 
embalaže. Največji in Saturnu
su s proizvodnjo najbolj po
doben je Metalografski kom
binat z Rijeke, ki proizvaja 
predvsem manjšo embalažo iz 
bele pločevine. Drugi proizva
jalci so še :Lim-Zagreb, Prole- 
ter Beograd in Lim-produkt iz 
Novega Sada.

Iz tega je razvidno, da med 
proizvajalci kovinske embala
že ne manjka konkurenčnosti. 
Konkurenčnost med podjetji v 
težnji biti na trgu čim cenejši 
in pri tem dosegati čim večje 
dobičke, je podjetja gnalo v 
velika vlaganja za moderniza
cijo proizvodnje. Podjetja so 
se opremila z dragimi avto
mati velikih zmogljivosti, ki 
terjajo velike serije in tako tu
di veliko tržišče. Tako je kar 
naenkrat postalo jugoslovansko 
tržišče premajhno. V podjetjih

teva velika finančna vlaganja 
za raziskave v tehnologiji, ra
ziskave tržišča in v osnovna 
in obratna sredstva. To je pot 
do nizkih proizvodnih stroš
kov, nizkih cen in končno do 
nizkih življenjskih stroškov de
lavca. Za tem stremi naše go
spodarstvo in temu se ne mo
remo izogniti; lahko le zavla
čujemo, to pa je za naše go
spodarstvo silno drago.

Vodstvo in samoupravni or
gani v Saturnusu so večkrat 
razpravljali o teh gibanjih, še 
posebno o konkretni situaciji 
med proizvajalci kovinske em
balaže. Zaključki teh razprav 
so bili vedno isti, in sicer, da 
je pot združevanja edino per
spektivna pot tudi med emba- 
lažerji. Zato ni čudno, če je 
Saturnus dal že več pobud v 
to smer. Pripravljen je bil se
či v roko drugim proizvajal
cem embalaže in je nenehno 
iskal primerne poti v to smer 
— vendar do konkretnih rea
lizacij še ni prišlo.

ZAKAJ NI PRIŠLO DO 
ZDRUŽITVE 
Z LIMPRODUKTOM?

Z Limproduktom je Saturnus 
imel razgovore o integraciji že 
leta 1968, istočasno kot z Me- 
talografičnim kombinatom z 
Rijeke. Delavski svet Satur
nusa je potrdil pogodbo o so
delovanju, ki so jo sestavile 
komisije vset treh podjetij. 
Zaradi končnih nerealnih zah
tev Metalografskega kombina
ta z Rijeke so se dogovori z 
njim končali. Zamrli pa so 
kmalu tudi z Limproduktom.

Letos maja meseca so pred
stavniki iz Limprodukta obi
skali Saturnus in ponovno iz
razili željo za pogovore o zdru
žitvi. V Saturnusu je bila pri
pravljenost Limprodukta pri
jetno sprejeta. Postavljeni sta 
bili komisiji, ki bi izdelali 
idejni projekt za integracijo; 
ta bi naj služil delavskim sve
tom za odločitev. V juniju sta 
komisiji delo končali in de
lavski sveti so projekt sprejeli 
v obravnavo. Po tem projektu 
naj bi se delovni kolektiv Lim
produkta do 1. 9. 1969 v refe
rendumu odločil, ali se pripoji 
k Saturnusu. DS pa naj bi v 
roku osmih dni po referendu
mu v Limproduktu dal svoj 
sklep, da se Limproduk pripo
ji Saturnusu s 1. 10. 1969.

Kljub temu, da sta obe ko
misiji zaključili delo soglasno, 
pa so se tik pred referendu
mom v Linproduktu pojavila 
nova stališča in tudi nove zah
teve — z očitnim namenom, da 
do integracije ne bi prišlo. 
Najprej je bilo rečeno, da je 
temu vzrok le nasprotovanje 
občine Novi Sad, kasneje pa 
se je izvedelo, da ni povsem 
tako in da so bili v Limpro
duktu posamezniki, ki so prid
ružitvi nasprotovali. Tik pred 
dnevom napovedanega refe
renduma so bili v Saturnusu 
predstavniki samoupravnih or
ganov in političnih organizacij 
iz Limprodukta, ki so izrazili 
veliko navdušenost za integra
cijo in trdili, da je takega 
mnenja celoten kolektiv. Kljub 
temu do združitve ni prišlo, 
ker so bile nove zahteve Lim
produkta vsebinsko tako po
membne za Saturnus, da jih 
ni bilo moča sprejeta.

Združitev ponovno ni uspe
la. Vodstvo Saturnusa kljub 
temu ne bo vrglo puške v ko
ruzo. Delo na področjih inte
gracijskih poskusov le ni za
man — konfrontacija stališč, 
predvsem pa spoznanje, da je 
pot integracije zelo težka, pol
na problemov, izredno zamo
tan proces, ki zahteva kom
promise in veliko mero potrp
ljenja — vse to bogati vod
stvo in samoupravne organe z 
novimi izkušnjami, ki bodo 
sčasoma prav gotovo rodile 
željene rezultate.

Slavko Gerlica

Tudi letos se bomo ob Dnevu mrtvih z 
skimi svečanostmi spomnili umrlih svojcev, 
žrtev fašističnega terorja.

mnogimi spomin- 
padlih borcev in

Transverzala kurirjev 
in vezistov NOV Slovenije
Prihodnje leto bodo vsi naši narodi praznovali 25-letnico 

osvoboditve domovine. Ko so borci ob vsestranski pomoči naših 
ljudi pregnali zadnje okupatorje iz naše domovine, sc spomi
njamo znanih partizanskih krajev vse od Prekmurja prek Dra
ve, Save in Krke do Bele krajine, Kočevja, Roga, Pugleda, 
Trnovskega gozda, Triglava, Karavank, Savinjskih Alp do ko
roških gozdov in še vedno osamljenih vasi širom po naši do
movini.

Vse te kraje so med narodno
osvobodilno vojno povezovali par
tizanski kurirji in vezisti in kljub 
velikim žrtvam stalno vzdrže
vali zvezo med vojaškim enota
mi in političnimi forumi po vsej 
Sloveniji in celo na okupiranem 
ozemlju. Da ne bi pozabili teh 
krajev, je Pokroviteljski odbor 
nad kurirji in vezisti pri zdru
ženem podjetju za PTT promet 
v Ljubljani v tem letu izdelal 
»Transverzalo kurirjev in vezi
stov NOV«, dolgo okrog 700 km, 
ki jo je moči prehoditi v 25 dneh.

Pot se začne na področju mur
skosoboškega terena v Gačanih, 
v kraju, kjer so že leta 1941 mad
žarski fašisti ubili narodnega he
roja Stefana Kovača-Marka. Na
dalje poteka prek Pohorja mimo 
Osankarice, kjer je padel legen
dami pohorski bataljon, in čez 
Peco, zibelko koroških partiza
nov. Nato se pot spusti na pod
ročje celjskega področja, kjer nas 
Ljubno, Gornji grad in Menina 
planina spominjajo na pohod 
slavne XIV. divizije. Nad Trbov
ljami se povzpne na Partizanski 
vrh in že se spusti na področje 
novomeškega terena, kjer se sko
raj vsak kraj ponaša z bogato 
preteklostjo in junaštvom v NOV 
— zlasti Bela krajina s Črnom
ljem, kjer je bilo leta 1943 I. za
sedanje SNOS. Po nepreglednih 
roških gozgovih, v katerih je 
divjala strahotna roška ofenzi
va, teče velik del poti, se povzp
ne na Pugled in že smo v Kočev
ju in na Grčaricah, kjer so par
tizani izvojevali svojo slavno 
zmago nad okupatorjem in do
mačim belimi izdajalci. Tudi Tur
jak je vključen v transverzalo, 
nova gora, pa Janče in Urh, 
kjer stoji danes veličasten spo
menik žrtvam belogardističnih

3Cciixi so staesi
Svet lastnikov garaž v 

Toplarniški ulici je nedav
no tega ponovno opozoril 
vse hišne svete in lastnike 
ter najemnike garaž na 
nevarnost nesreče, ker se 
otroci s kolesi ali kotal
kami vozijo skozi hodnike 
garažne hiše.

Večkrat se je že pripe
tilo, da je voznik z dokaj
šnjo hitrostjo pripeljal v 
hodnik in sc je samo njego
vi prisebnosti in pazljivosti 
zahvaliti, da ni prišlo do 
usodnega trčenja z mladim 
kolesarjem, ki je v trenut
ku od nekod pridivjal.

Otroci se namreč tukaj na 
kolesih ali kotalkah »lovi
jo«, ne zavedajoč se, kak
šni nevarnosti se izpostav
ljajo.

Zato sc svet garažne hiše 
upravičeno sprašuje, kje so 
starši teh otrok, in zakaj 
jim tako početje dovolju
jejo.

Svet je o tem obvestil 
tudi organe milice. Sprejel 
pa je sklep, da bo nadzor
nik stavbe poslej prijavil 
sodniku za prekrške starše 
tistih otrok, ki jih bo za
lotil pri »igranju« v hodni
kih garažne hiše.

zveri. Postojanka na tej poti je 
tudi Ljubljana - središče odpora 
vsega slovenskega ljudstva. Pot 
nas pelje nato prek Gorenjske v 
Železnike in Dražgoše ter na 
Soriško planino do Cerknega — 
močne partizanske postojanke, in 
v bolnico »Franja«, skozi katero 
je šlo na stotine partizanskih 
ranjencev. V Idriji se spominja
mo junaške partizanske akcije, 
ko so borci kljub močni nemški 
posadki minirali rudnik tako re
koč pred očmi presenečenih oku
patorjev. Pot zavije nato spet v 
nepregledne temine Trnovskega 
gozda in pelje mimo redkih vasi. 
ki so bile med brez izjeme
vse partizanske. Povzpnemo »e 
na Nanos in že smo v Postojni, 
kjer ožgane skale pri vhodu v 
Postojnsko jamo še danes pri
čajo o neverjetnem podvigu če
tice partizanov, ki je zažgala 
veliko skladišče municije v jami. 
In tako smo na koncu poti — 
bližamo se 1028 m visokemu Slav
niku, kjer je delovala zadnja 
kurirska postaja in od koder se 
odpre prekrasen pogled na naše 
slovensko morje.

Namen transverzale je, da bi 
vsi tisti, ki bodo po njej hodili, 
spoznavali zgodovinske dogodke 
na posameznih delih te poti, 
zlasti pa, da bi mladina, ki po
zna narodnoosvobodilni boj le U 
knjig in pripovedovanja, hodeč 
po poteh oblitih s krvjo, začutila 
vso veličino in herojstvo našega 
boja za svobodo.

Celotna pot je markirana z obi
čajnimi planinskimi markacijami, 
v 88 krajih so posebne štampilj
ke transverzale, s katerimi ude
leženci lahko žigosajo svoja dnev
nike transverzale kot dokaz, dn 
so pot resnično prehodili. Poleg 
dnevnika transverzale je izdan 
poseben vodič, v katerem so ob
javljeni podrobni opisi vseh kra
jev, skozi katere vodi pot; prav 
tako so opisane tudi turistične 
privlačnosti in zgodovinski do
godki iz NOV.

Pravico do prejema značk, ka
tere bodo svečano podeljevali 
vsako leto dvakrat (za praznik 
vstaje slovenskega ljudstva 22. ju
lija in za praznik dneva repub
like 29. novembra) ima vsak ob
čan, ki predloži odboru za po
kroviteljstvo nad kurirji in vezisti 
NOV Slovenije pri združenem 
podjetju za PTT promet v Ljub
ljani transverzalni dnevnik z od
tisnjenimi štampiljkami vseh 88 
točk od Gačaninov do Slavnika. 
Pionirji in mladina do izpolnje
nega 18. leta starosti dobi malo 
transverzalno značko za četrtino 
prehojene poti.

Maks Burgar
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Še enkrat o poroštvu
Na eni od prihodnjih sej občinske skupščine se bodo morali odborniki občinske 

skupščine spoprijeti s trdim orehom. Kot eno glavnih točk dnevnega reda bo obravna
vala poroštvo občinske skupščine Moste-Polje za investicijski kredit obrata ¥ulon.

Verjetno ne bo pretirano, če zapišemo, da z nobeno tovarno ni bilo toliko proble
mov, kot prav z Vulonom. Začelo se je že pri investiciji, nadaljuje pa se še sedaj in 
malo je verjetno, da se o tem problemu ne bo še pisalo.

Za kaj pravzaprav gre?
Gradnja Yulona je bila odo

brena s potrditvijo investicij
skega programa, oz. z odločbo 
Izvršnega sveta Skupščine SR 
Slovenije dne 29. junija 1960. 
Ko sta Jugoslovanska investi
cijska banka in Splošna go
spodarska banka odobrili kre
dite, so aprila leta 1964 Yulon

ta; iz njega tudi izvira terja- 
tvena pravica iz poroštva. 
Gradnja obrata je bila zaklju
čena septembra 1966 in obrat 
Yuoln je začel s poskusno pro
izvodnjo.

Težave, ki so se pričele z 
obratovanjem Yulona, so bral
cem bolj ali manj znane. Pod
jetje (Kemična tovarna Mo

Kreditna banka in hranilnica 
Ljubljana s svojimi terjatva
mi iz naslova danih investicij
skih kreditov. Za del kreditov 
(v višini 2.594,900.000 S din pa 
si je banka izposlovala po
roštveno izjavo občinske skup
ščine Moste-Polje, kar ji tudi 
omogoča, da za v prisilni po
ravnavi odpisani znesek (25 %

1

začeli graditi. Zaradi znanih 
ukrepov v zvezi z zaviranjem 
investicijskih gradenj, je bila 
oktobra leta 1964 že začeta 
gradnja ustavljena. Se istega 
meseca je bil pri bivšem OLO 
Ljubljana posvetovalni sesta
nek predstavnikov okraja 
Ljubljana, bank, Gospodarske 
zbornice in podjetja, kjer je 
bila postavljena zahteva za 
nadaljevanje gradnje. Januar
ja leta 1965 je SGB sklenila, 
da se z gradnjo nadaljuje, na
kar je bil 4. februarja 1965 
odobren dodatni dinarski kre
dit, za katerega pa je SGB zah
tevala poroštveno izjavo ob
činske skupščine, ker je bil v 
tistem času okraj Ljubljana 
pred ukinitvijo. Ta for
malni sklep je dal Svet za 
finance 10. februarja 1965. le-

ste) je zaključilo poslovno le
to 1967 z 1.694,464.032 starih 
dinarjev izgube. Podjetje je 
izdelalo sanacijski načrt in. 
vložilo zahtevek za sanacijski 
kredit v višini 2.626,005,700 
starih dinarjev. Ta zahtevek, 
ki ga je občinska skupščina 
potrdila, je republiški sklad 
skupnih rezerv 12. aprila 1968 
zavrnil in tako onemogočil 
redno sanacijo podjetja.

Najprimernejši ukrep prisil
ne uprave, ki jo je uvedla ob
činska skupščina 6. julija 1968, 
je bila prisilna poravnava, ki 
so jo oktobra 1968 sklenili 
podjetje in upniki, tako da 
podjetje izplača upnikom 75 % 
njihovih ugotovljenih terjatev 
v roku 2 let.

Med upniki, ki jih je priza
dela prisilna uprava, je tudi

skupne višine kreditov) obre
meni poroka, t.j. občino.

Kaj to pomeni za občinsko 
skupščino?

Soglasje k uvedbi prisilne po
ravnave je občinska skupščina 
vezala na specifične okolišči
ne, v katerih je potekala grad
nja obrata Yulon. Zato naj po 
njenem mnenju KBH ne uve
ljavlja pravic iz tega poroštva. 
Občinska skupščina je to sta
lišče utemeljevala s tem, da 
je edini vir sredstev za kritje 
teh obveznosti proračun obči
ne, ker je bil družbeni inve
sticijski sklad občine, ki je 
predstavljal materialno osnovo 
poroštev, v tem času že pre- 
nešen na banko. Zaradi krat

kih vračilnih rokov kredita 
(5 let) bi bila občina vezana 
tudi na kratek odplačilni rok 
za obveznosti iz poroštva 
(preko 200 milj. S din letno). 
Izvršni odbor KBH je janu
arja 1969 zavrnil vlogo in 
predlagal, naj se ta obveznost 
poravna s kreditom, ki naj bi 
ga odplačevali 17 let s 7 % ob
restmi, kar pa za občino ni 
sprejemljivo.

Sodna izterjava poroštvene
ga kredita, ki bi po gornjih 
pogojih znašali 100 — 110 mi
lijonov din letno, v sedanji si
tuaciji lahko bremeni le pro
računska sredstva občine. Ker 
skupščina iz proračunskih 
sredstev že sedaj le s težavo 
izpolnjuje svoje obveznosti do 
šolstva, socialnega in otroške
ga varstva, varstva borcev, 
komunalnih potreb, gradnje 
kliničnih bolnišnic itd., bi do
datna bremena bistveno ogro
zila družbeni in materialni 
položaj občine.

Pri vsem tem se postavlja 
nekoliko vprašanj, ki so po 
našem mnenju sistemskega 
značaja in bi jih bilo potreb
no po taki poti tudi reševati. 
Kljub presedanu INIS-a oz. 
poroštva občinske skupščine 
Novo mesto je zelo vprašljivo, 
ali je porok res dolžan spre
jeti poroštvo, če vemo, da je 
v poslovanju Yulona prišlo do 
težav zaradi cele vrste objek
tivnih dejavnikov, ki bi jih 
lahko dali pod skupni ime
novalec — ukrepi reforme ali 
kasneje spremembe v sistemu.

Drugo vprašanje, ki spravi 
v zelo neresen položaj insti
tucije poroštva je dejstvo, da 
je občinska skupščina prav v 
tistem času, ko je obveznost 
poroštva prevzemala, prenesla 
na osnovi priporočila skoraj 
milijardo sredstev iz svojega 
družbeno-investicijskega skla
da v poslovno banko in tako 
ostala brez materialne podla
ge za prevzeta poroštva. Na 
prvi pogled je videti, da je

Dopisuj v 
svoj list

bilo poroštvo bolj formalne 
narave, sedanje grožnje banke, 
da bo uveljavljala te pravice, 
pa malo spominja na zelena- 
štvo. Sodni postopek bo v vsa
kem primeru posmeh takrat
nim odločitvam in sedanjemu 
sistemu, ker občina »-obvez« 
ne more plačati razen iz pro
računa oz. družbenega stan
darda, ki pa ni tako visok, da 
bi ga bilo treba zmanjšati.

Kratke iz Zaloga
P« Se to!

Ni dolgo tega, ko so v Zalogu 
zaprli novi most (star je točno 3 
leta). Na enem koncu so popustili 
oporniki, tako da se je začel po
dirati. Ostal Je prehoden samo za 
PeSce. Toda kljub prometnim zna
kom, ki jasno kažejo stanje mo
stu, se je na njem spet začel 
odvijati promet. Tako zopet ča
kamo na nove nesreče, ki jih 
Je bilo na račun zaloških mostov 
že veliko. Sicer so se vse kon
čale bolj ali matij srečno, nova 
Pa morda ne bo takatl

Športne lige ljubljanskih mladin
skih klubov

Mestna konferenca ZMS oziro- 
hia mestni center mladinskih klu
bov je v mesecu oktobru orga

niziral športno ligo MK ljubljan
skega področja, in to v malem 
nogometu, košarki, namiznem te
nisu. šahu in rokometu. Od me
ščanskih klubov sodelujejo Nove 
Jarše, Kajuh, Zadobrova, Dolsko, 
Modra zvezda, Sostro, Zalog, Hru
šica in Zadvor.

d teh mladinskih klubov ima
jo največ možnosti za osvojitev 
naslova prvaka ljubljanskega pod
ročja Kajuh, Dolsko in Zalog v 
namiznem tenisu, Založani pa tudi 
v nogometu. Vsi so do zdaj u- 
spešno startali v prvih kolih in 
zabeležili same zmage. Od zma
govalca bo liga zahtevala res vse, 
saj za to govori že dejstvo, da 
tekmuje 20 klubov iz vse Ljub
ljane. Našim klubom seveda že
limo največ športne sreče.

VUko Sluga

Gradnja zasebnih hiš v občini Moste-Polje je zelo razgiba
na. Eni zidajo z gradbenim dovoljenjem, drugi pa kar na črno.

Črnograditeljev se vse dotlej ne bomo znebili, dokler bodo 
cene družbenih stanovanj tako hitro naraščale, kot sedaj na
raščajo.

JAVNA SKLADIŠČA 
ZA SPOMENIK IVANU 

CANKARJU

V petek 17. X. 1969 je v 
imenu kolektiva Javnih 
skladišč direktor Jože Bor- 
štnar izročil predsedniku 
pripravljalnega odbora za 
postavitev spomenika Iva
nu Cankarju, Sergeju Voš- 
njaku 30.820 dinarjev kot 
prispevek za izgradnjo spo
menika.

To je prvi delovni kolek
tiv, ki se je odzval tej ak
ciji. Po načrtih odbora naj 
bi spomenik stal na Trgu 
revolucije. Na javni razpis 
za izdelavo spomenika se 
je javilo osem kriparjev, to 
je brata Kalin, Boljka, Tr
šar, Tihec, Černe, Lenassi 
in Batič.

Številni ljubljanski de
lovni kolektivi so že oblju
bili denar, gradbena pod
jetja pa material tako da 
predvidevajo, da bo spome
nik postavljen najpozneje 
do 51. obletnice smrti ve
likega pisatelja, to je do 
decembra prihodnjega leta.

OBVESTILA
POKOKE
20. S. 1969

Pečnik Martin, Lj. Na peči 19 
in Zupančič Stana; Rupnik Lado- 
slav, Lj. Podgrajska 9b in Zu
pančič Marija, Lj. Zaloška 333; 
Žabjek Jožef, Lj. Kriva pot 20 
in Ferjančič Tatjana, Lj. Zadob- 
rovška 67; Kustec Veronika, Lj. 
Jana Husa 52 in Privšek Henrik; 
Pleiko Franc, Besnica 15 in Ga- 
leti Ivana Marija, Bizovik 30; 
Kuzman Petar, Lj. Pokopališka 15 
in Pecotič Bosiljka.
26. 9. 1969

Brkovič Munib, Lj. Litijska ce
sta (barake) in Hojerova Radana 
Vlasttslava Marie.
27. 9. 1969

Štrukelj Jožef, Lj. Vzajemna 11 
in Cot Helena; Štrukelj Anton 
Radovan, Lj. Vzajemna 11 In Ple- 
ško Lojzka.
4. 10. 1969

Nemec Alojzija, Lj. Na peči 14 
in Trček Jožef.
11. 10. 1969

Placer Maksimiljan, Lj. Zalo
ška 185 in Marolt Alenčica, Lj. 
Zaloška 185; Kastelic Frančišek, 
Lj. Kavčičeva 40 in Vidmar Te
rezija, Lj. Poljska pot 12.

UMRLI

Skoda Marija, 10. 9. 1969, Lj. 
Zaloška 144; Savič Radomir, 21. 8. 
1969, Zg. Zadobrova, Zdešarjeva 
20; Kukec roj. Mavec Karol, 16. 
9. 1969, LJ. Vodmatska 28; Lam
pič Marija, 11. 9. 1969, Lj. Bizovik 
9; Aber Ivana, 16. 9. 1969, Lj. 
Gozdna pot 3; Jančar Pavel, 16. 
9. 1969, Sp. Kašelj 12; Zunec Iva
na, 21. 9. 1969, Lj. Pokopališka 1; 
Souček Ivan, 17. 9. 1969, Lj. Na 
peči 13; Kresnik Alojzij, 23. 8. 
1969, Lj. Bemekarjeva 10; Novak 
Ivana, 27. 9. 1969, Lj. ParUzanska 
52; Babnik Alojz, 28. 9. 1969, Vev
če 33; Blas Franc, 4. 10. 1969, Lj. 
Zaloška 1; Bardorfer Milena, 18. 
9. 1969, Lj. Okiškega 2; Zavrl Jo
žef, 1. 10. 1969, Vinje 21; Grum 
Helena, 17. 9. 1969, Studenec 13 a.

'VuaSO
SKUPNOST

• «-A*lLO S*DL UJU0GJAK1A MOS^l-eOUJ*

Ureja uredniški odbor, glavni 
in odgovorni urednik Bogdan 
Sturm. Naslov: Uredništvo in 
uprava NSK, Ljublj. Ob Ljub
ljanici 42/11. Telefon 315-980 
Tek. rač. pri NB Ljubljana, ob
činska konferenca SZDL Ljub
ljana Moste-Polje. Naša skup
nost 501-8-205/1. Celoletna na
ročnina 3,60 N din, polletna 1.80 
N dinarjev, posamezna številka 
0,30 N dinarjev. Tisk »-Kočev
ski tisk«, Kočevje. Klišeji CZP 
Ljudska pravica, Ljubljana. 
Poštnina plačana v gotovini.

Rokopisov ne vračamo.
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Občinsko prvenstvo osnovnih šol v atletiki50 let nogometnega 
kluba SLOVAN

Leta 1941 je bil ustanovljen delavski nogometni 
klub Slovan, ki je obdržal tradicijo delavskega kluba 
v Mostah skozi vso dolgo in nemirno dobo zadnjih 
50 let.

V tem času je klub doživel vzpone in padce, po
membne uspehe in splošno priljubljenost, pa zopet 
neuspehe. Naključje je naneslo, da je po 50 letih svo
jega delovanja pravzaprav zopet na svojem začetku. 
Nesebičnim delavcem, ki so še ostali zvesti klubu, je 
namreč ta obletnica prišla nadvse prav, da z njo ozna
čijo nov začetek tega najstarejšega moščanskega (in 
enega najstarejših slovenskih — le še NK Branik iz 
Maribora je doslej slavil 50-letnico obstoja) športnega 
kolektiva. Znani so nam spodrsljaji in dosedanja tr
nova pot tega kolektiva, čemur je botrovala nalezljiva 
bolezen jugoslovanskega nogometa. Za razliko od dru
gih nogometnih klubov je v Slovanu zavel nov veter, 
ki skuša odpihniti vse, kar je bolnega in škodljivega 
v nogometu. Kako jim bo to uspelo, še ne vemo, kajti 
sedaj so na začetku. Zaupamo pa lahko Marjanu Ro
žancu, Vanetu Avscu in Ludviku Falki, ki so nosilci 
tega novega vala.

Proslava tega jubileja je potekala nadvse slovesno. 
Levji delež vse organizacije sta nosila »mož s pipo«, 
vsem znani Vili Pfundtner, in Marjan Rožanc. Sled
nji je tudi pripravil in uredil tako vzoren pregled 
klubove zgodovine, kot jih lahko zasledimo le malo 
v slovenski športni zgodovinarski dejavnosti. Izdelali 
so tudi lične značke in zastavice.

Na samo proslavo, ki je bila 18. oktobra popoldne 
na igrišču na Kodeljevem, so povabili svoje stare ri
vale, in sicer: veterane bivšega NK Krim in Old 
Boyse NK Branika iz Maribora. Ne bi mogli narediti 
bolje, kajti nič bi ne moglo bolj razvneti Moščanov 
kot ponovni dvoboj nekoč neizprosnih nasprotnikov 
Krima in Slovana. Tudi tokrat je bilo povsem tako 
kot pred desetletjem: oster boj in končno neodločen 
rezultat. Ta tekma je bila pravzaprav osrednji dogo
dek. Poleg tega so proslavili jubilej še mladinci, ki so 
igrali za pokal Maksa Perca, narodnega heroja nek
danjega trenerja Slovanovih mladincev.

Na večer slavnostnega dne so povabili vse vetera
ne slovenskega nogometa na banket v slavnostne pro
store magistrata. Tam so jim razdelili tudi priznanja.

In končno: proslava bo zaključena šele, ko bo za
prta razstava (ki je še vedno odprta) v mladinskem 
klubu Slovan na Kodeljevem. Lično je urejena, dokaj 
posrečeno pripravljena in vsem, ki smo zamudili-osre
dnjo proslavo, pove, kaj je pomenil NK Slovan za 
Moste in kaj bo moral nositi še naprej.

Na jesenskem občinskem prvenstvu osnovnih šol v atletiki so 
bili doseženi zadovoljivi rezultati. Posnetek prikazuje tek pio

nirjev

Telesna kultura pred občinsko skupščino
Medtem ko so vse druge ljub

ljanske obdne napravile na tem 
področju ogromen skok, ko so 
se zavzele, da bi Imela vsaka 
Sola svojo telovadnico (mnoge 
imajo celo po 2 in še svoj šolski 
pokriti bazen), je pri nas ostalo 
še vse po starem: obstajajo le na
črti In obljube za gradnjo v 
prihodnosti. V tem je ostalo vse 
po starem tudi po tej seji skup
ščine, čeprav so pripravljavec 
gradiva — občinska zveza za te
lesno kulturo — ter večina od
bornikov, ki so razpravljali, po
stavil zahtevo po takojšnjem za
četku gradnje telovadnic. Pred
sednik občinske zveze je to argu
mentiral s podatki: v naši občini 
je desetkrat premalo pokritih 
športnih prostorov, kot jih pred
pisujejo jugoslovanski normativi. 
0,062 m2 pokritega prostora za te

lesno vadbo pripada vsakemu ob
čanu naše občine.

Najbolj konkreten pri nakazo
vanju tega problema je bil znani 
košarkar inž. Slana. Opozoril je, 
da so občani na veliko zborih 
volivcev v občini zahtevali grad
njo telovadnic. Inž. Slana se je 
strinjal s prvotnim načrtom za 
plavalni bazen na Kodeljevem, 
ki je zahteval 250 starih milijo
nov din. Toda sedaj je predra
čunska vsota narasla na 600 starih 
milijonov, znano pa je, da je 
kompleks bazenov s filtrirnimi 
napravami vred pri Sternu na 
Ježici (dograjen letos) stal le 196 
starih milijonov. Dejal je, da bo 
razlika med načrtom in sedanjo 
vsoto nujno šla na račun telesne 
vzgoje, še posebej na račun grad
nje telovadnic. Enakega mnenja 
je bil tudi odbornik Keber, ki Je 
povedal, da bi bilo moči s solid-

Med šolarji naše občine raste 
letos zelo nadarjen rod. To so 
na letošnjem jesenskem prven
stvu pokazali atleti in atletinje 
naših osnovnih šol. Predvsem so 
se odlikovale 13-letne Janja Mo- 
čilnikar s časom 8,5 na 60 m in 
Lili Kržič s časom 8,6 na isti 
progi, Vlasta Trtnik, Janja Pre
peluh in Romana Zupančič z 
odličnimi časi na 300 m ter leto 
starejša Dalija Zupan v skoku 
v daljino. Pravzaprav fantje po 
kvaliteti niso dosegli deklet in 
lahko omenimo le dokaj dobre 
rezultate v teku na 400 m; drugi 
rezultati so bili poprečni. Se be
seda o šolskih ekipah. Prav vse 
osnovne šole so se za to tekmo
vanje pripravile načrtno in zato 
priznanje učiteljem telesne vzgoje.

Rezultati

PIONIRJI:

Tek 60 m: 1. Lesjak (P) 8,2, 2. 
Kovač (P) 8,2, 3. Doler (KM) 8,4; 
tek 400 m: 1. Zavodnik (JM) 60,3,
2. Mejač (P) 62,0, 3. Javornik N.

nim delom narediti telovadnico 
za 150 starih, morda največ 200 
milijonov. Predsednik občinske 
skupščine Polde Maček je pove
dal, da se graditelji zavedajo tega 
in zato občina zavzeto išče turi
stično ali gostinsko organizacijo, 
ki bi ji zastonj odstopili že začeta 
dela pri izgradnji bazena. Tako 
sta tudi plavalne bazene pri Ster
nu financirala turizem in gostin
stvo in ne šport. Ce bo to uspe
lo — nekaj interesentov pa je —, 
odpadejo vsi nadaljnji izdatki za 
gradnjo bazena s strani občin
skih skladov in bomo lahko takoj 
pričeli z gradnjo telovadnic. Taka 
rešitev je verjetno res najboljša.

Kot pripravljeno gradivo, tako 
so tudi vsi diskutanti največ 
časa povsetill prav skrbi za nove 
telovadnice. Odborniki Pirkmaj
er, Novak, Hribar in še nekateri 
so tudi postavili zahtevek, naj

(KM) 63,2; skok v višino: 1. Ka
dunc (S) 145 cm, 2. Strgar (JM) 
140, 3. Bročič (V-P) 140; skok v 
daljino: 1. Fekonja (KM) 4,78 m,
2. Pavčič (VP) 4,73, 3. Rozman
(P) 4,60; met krogle: 1. Kavčič 
(KM) 9,88 m, 2. Petrič (P) 9,62,
3. Primožič (VP) 9,58; štafeta: 1. 
osn. šola Polje 31,5 sek, 2. osn. 
šola Kette-Murn 32,4, 3. osn. šola 
Jože Moškrič 34.8.

Ekipno je v vodstvu osnovna 
šola Polje.

PIONIRKE:

Tek 60 m: 1. Močilnikar (P) 8,5 
sek, 2. Kržič (KM) 8,6, 3. Leder 
(KM) 8,8; tek 300 m: 1. Trtnik
(VP) 47,9 sek, 3. Zupančič (P) 49,5; 
skok v višino: 1. Mtiller (VP) 120 
cm 2. Kastelic (P) 3,81, 3. Urekar 
(VP) 3,78; met krogle: 1. Šker
janc (VP) 8,77, 2. Calešnik (KM) 
8,59, 3. Predalič (P) 8,42; štafeta 
4 X 60 m: 1. Kette-Murn, 35,2, 2. 
Polje 35,3, 3. V. Pregare 36,6.

Ekipno je v vodstvu osnovna 
šola Kette-Murn.

se nameni v prihodnje več sred
stev za strokovne delavce, za 
delovanje društev in občinske 
zveze za telesno kulturo, v ta 
namen bi se moral zvišati pred
račun, ki pravzaprav še zdaleč 
ni sorazmeren dosedanjim sred
stvom, katere je vsakoletno odo
brila občinska skupščina. Skoraj 
polovico sredstev iz proračuna že 
sedaj porabijo za vzdrževanje ob
jektov, vsako leto pa se to še 
nesorazmerno veča. Zato naj bi 
vzdrževanje objektov financirali 
na drugi način, je predlagal od
bornik Tone Novak.

Razprava je bila včasih tudi 
dokaj ostra, a pokazala je živo 
prizadetost odbornikov za te 
probleme, telesnokulturni delavci 
pa pričakujejo, da bo razume
vanje odbornikov pomenilo tudi 
razumevanje občinske skupščine 
za pomebnost telesne kulture.

Občinsko prvenstvo osnovnih Sol 
v rokometu

V letošnjem letu bodo za spre
membo tekmovali šolarji — roko
metaši naših osnovnih šol na 4 
turnirjih, kjer bodo igrali vsak z 
vsakim. Prvi tak turnir je bil v 
oktobru za pionirje pri osnovni 
šoli Polje, za pionirke pa pri os
novni šoli Sostro. Med pionirji 
je na prvem turnirju zmagal 
lanski zmagovalec osnovne šole 
Vide Pregare, ki je oddala le eno 
točko, in sicer presentljivo dru
gim tekmovalcem šole Jože Moš
krič. Igralci osn. šole Kette-Murn 
so bili tretji, domačini četrti in 
Sostrčani peti. To je sicer vrstni 
red, po prikazani igri pa med 
ekipami skorajda ni bilo razlik 
in bi se lahko zvrstile tudi dru
gače.

V Sostrem je bilo stanje dru
gačno. Nadvse presenetljivo in 
premočno so zmagale igralke iz 
Polja, ki so bile razred zase, dru
ge 3 ekipe pa so bile dokaj ize
načene, saj so bili medsebojni 
izidi zelo tesni. Prva je bila to
rej ekipa iz Polja, druga so bila 
dekleta osnovne šole Kette-Murn, 
tretje os. šola Vide Pregare in 
četrte domačinke.

KROS

Prvič je bilo letos v naši občini 
organizirano šolsko prvenstvo v 
krosu, čeprav si je to popularni 
čika Gusti, bivši trener Slovano
vih atletov, prizadeval že pred 
časom. Kros je izredno uspel, k 
čemer je pripomoglo res krasno 
vreme in z jesenskim drevjem 
obrobljene trate za Urhom. Nav
dušeni niso bil le učitelji, ampak 
tudi mladi tekmovalci. Mnogi, ki »o 
se pripeljali z avtobusi, so jo do
mov v Ljubljano in Polje mahni
li kar peš. Udeležba mladih tek
movalcev in tekmovalk je bila 
odlična, prav tako kvaliteta vseh 
nastopajočih, med katerimi je 
treba omeniti domačine iz Sostre
ga, ki so se to pot nadvse odre
zali. Zelo lepe tekmovalne proge 
sta pripravila učitelja telesne 
vzgoje Ciril Hribar in Aco Moč
nik, pri izvedbi tekmovanja pa 
so sodelovali učitelji telesne vzgo
je vseh šol.

Rezultati: 
mlajši pionirji:
1. Bogdan Mulej (VP), 2. Janez 

Cimerman (P), 3. Marko Kopač 
(S), 4. Marko Černič (KM), 5. Mi
lan Jager (S) In 6. Savo Ristič 
(KM);

mlajše pionirke:
1. Valčl Tomažin (KM), 2. Da

rinka Ribič (P). 3. Olga Kamen- 
šek (VP), 4. Irena Hočevar (KM),
5. Irena Fekonja (S), 6. Mojca 
Jeršin (KM);

starejši pionirji:
1. Janko Zavodnik (JM), 2.

Dušan Štebih (VP), 3. Franc Me
jač (P), 4. Franc Brajer (KM), 5. 
Tohe Klenovšek (VP), 6. Vinko 
Selan (S);

starejše pionirke:
1. Vlasta Trtnik (VP), 2. Janja 

Prepeluh (P), 3. Irena Rožič (VP)
4. Lidija Mežnar (KM), 5. Dalija 
Zupan (VP), 6. Joža Mullor (VP).

Sodelovalo je skoraj 200 tekmo
valcev z vseh petih osnovnih šol.

Tudi Socialistična zveza o telesni kulturi
Kmalu po seji občinske skupš

čine je o problemih telesne kul
ture v naši občini razpravljala 
tudi komisija za vključevanje 
mladine v družbenopolitično de
javnost pri občinski konferenci 
SZDL. Gradivo za razpravo je pri
pravila občinska zveza za te
lesno kulturo in predloge, ki jih 
je predlagal so člani komisije 
sprejeli z vso resnostjo. Se več, 
poudarili so potrebno, da bi 
se člani delavskih svetov in 
pa predvsem komunisti še mnogo 
bolj zavedali pomembnosti teles- 
nokulturnega delovanja mladine. 
To je preventiva za zmanj

ševanje delikventnosti med mla
dino, je dejal direktor moščan
skega zavoda za socialno delo to
variš Lozinšek. Komisija je spre
jela vse predloge ObZTK in jih 
celo razširila. SZDL bo prevzela 
iniciativo s temi sklepi seznaniti 
delavske svete vseh delovnih or-

Začetek nove smučarske sezone 
se naglo bliža. Tega se zavedajo 
tudi zaloški skakalci, ki s svojim 
trenerjem Ferležem že vse po
letje pripravljajo in urejajo ska-

ganizacij v občini, pa tudi vse 
četrtne komiteje ZK. Poleg skle
pov, ki so bili predloženi gradivu, 
je komisija ugotovila, da je po
trebno začeti z akcijo za zidavo 
šolskih telovadnic mnogo prej, 
kot to namerava občinska skup
ščina.

kalnico. Rekord na njej je zdaj 
40 m, to zimo pa Je pričakovati 
skok okoli 50 m, ker je vsa 
skakalnica prenovljena.

Vilko Sluga

Smučarji skakalci

Občinsko prvenstvo osnovnih šol v atletiki: pionirke na cilju


